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Jegyzet
Note

 I’m not much of a football fan, let alone an expert. That said, 
what happened at the Ferencváros against Újpest match in 
late September should be tried by the discipline committee of 
the Hungarian Football Association. Here’s what happened: 
overwhelmed by their 3 to 1 victory, FTC supporters jumped 
the cordon, and thousands of them thronged the pitch, 
right in front of the police. Újpest supporters were no better, 
ripping off seats at Puskás stadium and trashing buses on the 
way home.

Barely a fortnight before, Hungarian football fans had 
been deplorably misbehaving in Bucharest at the World Cup 
qualifying match against Romania, who happened to win 
by three goals to nil. Some of them got into a fight with the 
gendarmery, then a nasty brawl in the supporters’ carriage 
on the train homebound called for truncheoning and tear 
gas. Millions in damages are still unpaid for. (Romanian 
supporters were just as disorderly, but we leave it to the local 
authorities and media to deal with them.)

It makes one wonder big time, how it is possible that 
Hungary is hardly able to provide for its able-bodied citizens, 
not to mention the needy and the disabled, and yet scores of 
new stadiums are being built nationwide. Must be a hell of a 
business for some.

The Swiss like to think otherwise. At a high turn-out 
ballot, 50.8 percent voted down spending 216 million CHF – 
that makes 52.5 billion HUF – on building a new stadium in 
Zürich. Although slightly better off and economically more 
stable than Hungary, Switzerland saw it only fitting to hold a 
referendum about building one single stadium. Let me spell 
this out for you, lest you missed the word: r-e-f-e-r-e-n-d-
u-m. Is that clear?

Hungary nil Switzerland 1.

László Levente Tóth
founder-editor in chief, Country Magazine

videkmagazin@gmail.com

Hungary 0 - Switzerland 1

Nem értek a focihoz. Szerintem azonban az, ami a tudósí-
tások szerint a szeptember végi Ferencváros-Újpest mér-
kőzésen (3:1) történt Budapesten, nem csak a Magyar Lab-
darúgó Szövetség (MLSZ) fegyelmi bizottsága elé tartozik. 
Emlékeztetőül: a zöld-fehér rajongók kétszer is átjutottak a 
nézőtér előtt felállított kordonokon, a lefújás után több ezren 
(a mérkőzésre több mint 22 ezer jegyet adtak el) benyomul-
tak a pályára, ahol ott voltak a rendőrök is. Az újpestiek meg 
sacperkábé félmillió kárt okoztak a BKV-buszokban és széke-
ket törtek ki a Puskás stadionban. 

Nem csak a gittegyletre tartozik az sem, amit a magyar 
szurkolók szeptember elején a világbajnoki selejtező román-
magyar (3:0) mérkőzés kapcsán műveltek Bukarestben. Egy 
csoportjuk összecsapott a csendőrökkel, később a szurkolói 
különvonaton utazók is: mindkét esetben gumibotozás volt 
és könnygázt kellett bevetni. A vonatszerelvényben a szurko-
lók által okozott többmilliós kárt azóta se fizette ki közülük 
senki. (A román szurkolók randalírozása nem tárgya ennek 
a jegyzetnek, velük foglalkozzanak a román újságok és ha-
tóságok.)

Felettébb elgondolkodtató (nem kicsit, nagyon), hogy van 
egy ország, amely egészséges állampolgárai jó részének sem 
tud emberi életkörülményeket biztosítani, nem beszélve a 
fogyatékkal élőkről, ennek ellenére stadionok tömkelegével 
szórja tele a gyepet. Valakiknek persze biztos nagy biznisz 
ez is. 

Itt a svájci ellenpélda. Svájcban magas részvételi arány 
mellett a szavazók 50,8 százaléka nemet mondott arra, hogy 
216 millió frankból – azaz mintegy 52,5 milliárd forintból – új 
stadion épüljön Zürichben. A Magyarországnál sokkal jobb 
gazdasági helyzetben lévő Svájcban erről népszavazás volt. 
Még egyszer leírom ide, lassan és tagoltan, hogy mindenki 
értse: nép-sza-va-zás.

Érti mindenki? Magyarország-Svájc: 0:1.

Tóth László Levente
alapító-főszerkesztő, Vidék Magazin

videkmagazin@gmail.com

Magyarország-Svájc 0:1
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–– Idén jubileumhoz érkeztek. A 145. és a 130. évforduló 
számvetésre is késztet. Honnan hová sikerült eljutni a deb-
receni gazdasági és agrár-felsőoktatásban, melyek voltak 
ezek kialakulásának főbb vonalai?

–– A debreceni gazdasági és agrár-felsőoktatás 145 éves 
hagyományokkal büszkélkedhet. 1868-ban nyitotta meg ka-
puit jogelőd intézményünk, a debreceni Országos Felsőbb 
Gazdasági Tanintézet. A tanintézet rendkívül népszerű volt 
és a kezdeti Bem téri elhelyezés hamarosan szűkösnek bizo-
nyult. 130 éve annak, hogy 1883. október 18-án, a tanévnyitó 
alkalmával átadták a gazdasági tanintézet új épületét a Re-
formátus Kollégium szomszédságában, a Füvészkert utcán. 
Debrecen városa és a református egyház kiemelt szerepet tu-
lajdonítottak az agrároktatásnak, olyannyira, hogy alapítvá-
nyi kezdeményezés történt a kollégiumban történő mezőgaz-
dasági oktatás feltételeinek megteremtésére. Az intézmény 
elismertségét mutatja, hogy a hallgatók az egész Kárpát-me-
dencéből érkeztek. 1901 őszén már Pallagon tartotta tanév-
nyitó ünnepségét a tanintézet, amely később Magyar Királyi 
Gazdasági Akadémia néven nemzetközi hírnevet szerzett. A 
felsőfokú agrároktatás történetében jelentős mérföldkő volt 
1970, akkor alakult meg a Debreceni Agrártudományi Egye-
tem, amely Európa-szerte elismert szakembereket adott az 
agráriumnak. A nemzetközi versenyképesség igényével szü-
letett meg az integrált Debreceni Egyetem, a melynek keretén 
belül – az országban egyedülállóan – 2000. január 1-jén jött 
létre az Agrártudományi Centrum. Az eltelt közel másfél év-
század alatt kialakult egy korszerű intézmény, amely a Deb-
receni Egyetem részeként az ország egyik legnagyobb tudo-

INTERJÚ NAGy JáNOS PROFESSZORRAL, A DEBRECENI EGyETEM AGRáR- ÉS GAZDáLKODáS-
TUDOMáNyOK CENTRUMA ELNöKÉVEL

Erősebb integrált kutatás, 
új angol nyelvű képzés
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mányos mezőgazdasági és vidékfejlesztési központjává vált. 
Az agrár-felsőoktatási intézmények rangsorában a debreceni 
mindig kiemelkedő helyen végez, nemzetközi összehasonlí-
tásban is igen eredményes. 

–– Bemutatná ezt a tudásközpontot? Milyen részekből 
tevődik össze?

–– A Debreceni Egyetem Agrár- és Gazdálkodástu-
dományok Centrumának (AGTC) szervezeti egységei: a 
Mezőgazdaság-, Élelmiszertudományi és Környezetgaz-
dálkodási Kar (MÉK), a Gazdálkodástudományi és Vidék-
fejlesztési Kar (GVK). A kutatást a Kutatóintézetek és Tan-
gazdaság (KIT) három kutatóintézete szolgálja: a kötött 
réti talajon és kedvezőtlen körülmények között gazdálko-
dó Karcagi Kutatóintézet (KKI), a homoktalajon működő 
Nyíregyházi Kutatóközpont (NyKK) és az állattenyész-
tési, növénytermesztési, valamint kertészeti osztályokkal 
egyaránt rendelkező, jó minőségű középkötött vályog-
talajon gazdálkodó Debreceni Tangazdaság és Tájkutató 
Intézet (DTTI), amely kiváló mintagazdaság az öntözéses 
gazdálkodásban. További egységek is működnek az okta-
tás és kutatás szolgálatában: a Felnőttképzési és Távokta-
tási Központ, a Kutatási és Fejlesztési Intézet, valamint a 
Területfejlesztési Regionális Egyetemi Tudásközpont. Az 
Észak-alföldi Regionális Szaktanácsadási Központ koordi-
nálja a szaktanácsadási tevékenységet.

–– Hogyan működik napjainkban a debreceni gazdasági 
és agrár-felsőoktatás? 

–– A DE Agrár- és Gazdálkodástudományok Centruma 
amellett, hogy az ország jó hírű mezőgazdasági felsőoktatá-
si intézménye, nyitott a modern tudományok és szakisme-
retek iránt. Az oktatási rendszerünkbe beépítettük a magas 
színvonalú modern, új technikai megoldásokat. Ka-
rainkon a 2013/2014-es tanévre 13 alap-, 14 mester- és 
8 felsőfokú szakképzési szakon történt beiskolázás. 
Az elmúlt évinél 30 százalékkal több első évfolya-
mos hallgatót iskoláztunk be. Az AGTC jelentős 
előrelépése annak is tulajdonítható, hogy az elmúlt 
években tovább erősödött vállalati kapcsolatrend-
szere, a magas színvonalú természettudományos 
alapképzést gazdasági és gyakorlati ismeretekkel 
egészítettük ki. Bevált az államvizsgát megelőző fél-
éves üzemi, szakmai gyakorlat. A Debreceni Egye-
temen, a Mezőgazdaság-, Élelmiszertudományi és 
Környezetgazdálkodási Karon a tradicionális mező-
gazdasági agrárképzésre több mint százan nyertek 
felvételt államilag finanszírozott képzésre. Ez mu-
tatja az ágazat presztízsének növekedését. A Gaz-
dálkodástudományi és Vidékfejlesztési Kar tekin-
tetében a legnépszerűbb a gazdasági agrármérnöki 
szak, de sokan jelentkeztek a pénzügy és számviteli 
és a turizmus-vendéglátás szakokra is. Ugyanakkor 
új és népszerű a sportszervező szak.

–– Milyen kutatásokat végeznek, ezekhez hogyan vonják 
be a partnereket? 

–– A DE AGTC K+F+I tevékenysége az európai uniós 
kutatásokkal is szinkronban lévő, integrált tudományos 
ernyőprogramokban folyik. A kutatások legfontosabb terü-
letei többek között a biológiai alapok kutatása, fejlesztése, 
valamint a klímaváltozással, a biomassza-hasznosítással, 
a zöld gazdasággal, a vízgazdálkodással, a környezetgaz-
dálkodással, az élelmiszer- és táplálkozástudománnyal ösz-
szefüggő K+F+I feladatok. Egyedülálló kutatást és fejlesztést 
tesz lehetővé a Természettudományi és Technológiai, vala-
mint az általános Orvostudományi Karral való együttmű-
ködés. A magas színvonalú, interdiszciplináris kutatások 
felölelik az alap-, alkalmazott kutatásokat és fejlesztéseket. 
Elért kutatási eredményeink az oktatásban, az innováció-
ban és a szaktanácsadás területén hasznosulnak. Fontosnak 
tartjuk, hogy kutatási eredményeink értékesíthető „termék” 
formájában jelenjenek meg. A kutatások és fejlesztések vál-
lalati együttműködések keretében a gyakorlati hasznosít-
hatóságot szolgálják. Az eredményességet elsősorban sza-
badalmak, know-how-k, hatékony technológiák, államilag 
elismert növény- és állatfajok nemesítése fémjelzik. A kuta-
tás terén is széleskörű nemzetközi kapcsolatokkal rendelke-
zünk. A centrum oktatói, kutatói jelenleg öt nyertes európai 
uniós kutatási pályázatban vesznek részt az FP7-es keret-
programban földhasználat, növényvédelem, élelmiszer-biz-
tonság, precíziós növénytermesztés és élőhely térképezés 
témában. Hatékony együttműködést alakítottunk ki neves 
európai intézetekkel, a Lengyel Tudományos Akadémiával, 
a Bécsi Műszaki Egyetemmel, a Lincolni, a Genti és a Fried-
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rich Schiller Egyetemmel. Kiemelt tudományos 
együttműködésünk van integrált növényvédelmi 
rendszer kidolgozása témában a Francia Nemzeti 
Kutató Intézettel, az INRA-val.

–– Milyen nemzetközi kapcsolatok vannak 
még és hogyan segítik a diákokat a tapasztalat-
cserében? 

–– A közép-kelet-európai régió egyetemeivel 
nagy múltra visszatekintő kapcsolataink vannak. 
Az elmúlt évtizedben ugrásszerűen megnőtt ku-
tatási és oktatási együttműködésünk az európai 
intézmények mellett Brazília, Kína, Mongólia és 
Japán egyetemeivel is. Ezek a szerződések nagy-
ban segítik az oktatási és kutatási programok 
eredményességét és az oktatói-hallgatói mobi-
litást. Jelenleg 19 ország 64 intézményével van 
Erasmus bilaterális szerződésünk, többek között 
a Wageningeni Egyetemmel, a berlini Humboldt 
Egyetemmel, a skót Agrártudományi Egyetemmel, a Reimsi 
Egyetemmel, továbbá 18 egyetemmel van általános kétoldalú 
együttműködési szerződésünk. Ezek közül a legjelentőseb-
bek a japán Chiba Egyetemmel, az oroszországi Volgográdi 
állami Agrártudományi Egyetemmel, az egyiptomi Kafr 
El-Sheik Egyetemmel, valamint a kínai Belső Mongóliai 
Egyetemmel kötött megállapodások. Nemzetközi kapcsola-
taink lehetővé teszik, hogy hallgatóink a tanulmányi éveik 
alatt külföldi oktatási intézményekben vegyenek részt rész-
képzésen, szakmai gyakorlatokon, és intézményünk is egy-
re népszerűbb a külföldi diákok számára. Közös diplomát 

adunk ki a holland Wageningeni 
Egyetemmel és a finn Jyväskyläi 
Egyetemmel kötött együttműködési 
megállapodás alapján. Kettős dip-
lomát adunk ki a „Fenntartható ta-
karmányozás” mesterképzési sza-
kon a Wageningeni, az Aarhus, az 
EI Purpan Egyetemekkel az Euró-
pai Bizottság által támogatott Eras-
mus Mundus program keretében. 
A határon átnyúló, szomszédos or-
szágokkal folytatott jó kapcsolatok 
kiváló példája, hogy a nagyváradi 
Partiumi Keresztény Egyetemen 
2005 óta van kihelyezett magyar 
nyelvű mezőgazdasági mérnöki 
képzés.

–– Mennyi az annyi? Hogyan 
néz ki a Debreceni Egyetem Ag-
rár- és Gazdálkodástudományok 
Centruma költségvetése, milyen 

a pályázatok szerepe? A források megoszlása mennyire 
tükrözi az országos átlagot? 

–– A DE AGTC (hasonlóan az egyetem többi tervezési-
gazdálkodási egységéhez) gazdálkodása a csökkenő állami 
támogatás mellett is stabil. Köszönhető ez egyrészt annak, 
hogy az állami támogatás mértékével közel azonos a saját 
bevételek nagyságrendje, 2012-ben a Centrum 5,5 milliárd 
forinttal gazdálkodott. A saját bevételek jelentős része pályá-
zati forrás, az önköltséges képzés mellett. Jelenleg a Centrum 
a már említett 5 EU-s tudományos FP 7-es projektben vesz 
részt, de vannak hazai pályázataink is, ezek elsősorban olyan 
projektek, amelyek az oktatás minőségének javítását szolgál-
ják, különös tekintettel az angol nyelvű képzésekre. Gazda-
sági stabilitásunk másik oka, hogy kiadásunk szerkezete a 
különböző jogcímek között arányos, a személyi kifizetések 
mértéke sem haladja meg a 60 százalékot, és a dologi kiadá-
sok mellett még fejlesztésekre is tudunk fordítani.

–– Milyen céljai és tervei vannak intézményi szinten, 
illetve személy szerint? 

–– Továbbra is nagy kihívásnak tartom, hogy az AGTC a 
nehéz gazdasági körülmények és az állami támogatás csök-
kenése ellenére a következő években is meg tudja őrizni gaz-
dasági stabilitását, meg tudjon felelni a minőségi oktatás, 
kutatás követelményeinek. A minőségi oktatás fenntartása 
mellett a mesterképzésbe történő sikeres beiskolázás, az ide-
gen nyelvű képzés népszerűsítése és új, angol nyelvű szakok 
akkreditálása a legfontosabb célkitűzés. Kiemelt célunk to-
vábbra is az integrált kutatási tevékenység erősítése, a hazai 
és az európai uniós tudományos programokban való ered-
ményes részvétel. Oktatóként, kutatóként személyes célom 
az általam irányított EU-s „Precíziós növénytermesztés, föld-
használat” projekt sikeres folytatása, fenntartása.  Vezetői 
megbízatásom mellett szeretnék még több energiát szentel-
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ni kutatásaimra, az Európában egyedülálló multifaktoriális 
szántóföldi tartamkísérletekre. Kukoricatermesztés című 
könyvemet, amely eddig öt nyelven jelent meg, szeretném, 
ha kiadnák német és kínai nyelven is.

–– Ha már a személyes terveit említette, milyen szemé-
lyes számvetést készítene? Mennyire elégedett például ku-
tatóként és egyetemi vezetőként mire a legbüszkébb?

–– Büszke vagyok arra, hogy a Szenátus két alkalommal 
is a Debreceni Egyetem rektorává választott. Pályafutásom 
egyik legnagyobb kihívásaként tartom számon, hogy mind-
két rektori ciklus alatt (2002-2003, 2004-2007 – a szerk.) a Deb-
receni Egyetem nemzetközi eredményessége tovább növe-
kedett. Az integrált egyetem megalakulása óta, 2000. január 
1-jétől – kivéve a rektori megbízatásom idejét – irányítom az 
agrártudományi centrum tevékenységét. örömmel tölt el, 
hogy a közel másfél évtized alatt a centrum kiváló eredmé-
nyeket ért el az oktatás, kutatás, szaktanácsadás terén, meg-
újult, megszépült az Agrár Campus is. Nemzetközi oktatói-
kutatói tevékenységem elismeréseként több egyetem is a 
díszdoktorává fogadott, többek között az Aradi, Nagyváradi, 
Kaposvári és a Kijevi Egyetem. Az Ukrán Nemzeti Agrártu-
dományi Akadémia külső tagjává választott. Szakmai kitün-
tetéseim közül kiemelném a Széchenyi-díjat, valamint a Ma-
gyar Tudományos Akadémia nívódíját, amit az Európában 
egyedülálló Kukoricatermesztés című munkámért kaptam. 
Amint említettem, ez a könyvem azóta öt nyelven jelent meg, 
külföldön is egyetemi tankönyvként használják. Szívemnek 
legkedvesebb elismerés azonban a Debrecen Város Díszpol-
gára kitüntetés, amit ebben az évben vehettem át.

Írta: Tóth László Levente 
Fotók: Stalter György

Integrated Research – Focus on R+D and Language Competence
Dr. János Nagy, head of the Centre for Agricultural and Applied Economic Sciences of the University of Debrecen

Agricultural higher education goes back 
145 years in Debrecen. A major mile-
stone was the opening of the University 
of Agriculture in 1970, which was later 
integrated into the newly forming Uni-
versity of Debrecen in 2000. The num-
ber of students enrolling for the coming 
academic yearincreased by one third.

The Centre for Agricultural and 
Applied Economic Sciences is more 
than an academic institute - it is one 
of the largest knowledge centres in 
Hungary, focusing on agriculture and 
rural development. Major faculties spe-
cialise in food science, environmental 
management, economics and rural de-
velopment. Three separate research 
institutes and model farms are liter-

ally grounded on different soils in the 
region. Peripheral activities range from 
consulting, regional development, adult 
and distance learning to research and 
development.

R+D is an especially important 
area, integrated into comprehensive 
European scientific and research pro-
jects. The main fields of interest are 
basic biological research, examina-
tion of the effects of climate change, 
efficient use of biomass, water man-
agement, environmentally conscious 
methods, food and nutrition. The co-
operation with the Faculty of Science 
and Technology and the Faculty Medi-
cine of the University of Debrecen is a 
valuable asset.

The Centre for Agricultural and 
Applied Economic Sciences has been 
taking part in European projects (TEM-
PUS, Phare, EU-5 and -6), and coop-
erating with universities and academic 
institutes all over the world, including 
Japan, China and Egypt. The forms of 
cooperation are research projects, stu-
dent and staff mobility programs, such 
as Erasmus and Ceepus. Priorities in 
allocating the 5.5 billion HUF annual 
budget include a growing number of 
English language courses, integrated 
research, and groundbreaking research 
and development projects in sustain-
able forage production and land use. Dr. 
János Nagy is the specialist of a unique 
multifactorial technology for field crops.
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–– Mivel foglalkoznak a karon?
–– A Mezőgazdaság-, Élelmiszertudományi és Környezet-

gazdálkodási Karon folyó oktató, tudományos és fejlesztő 
tevékenység célja, hogy szolgálja a nemzet- és az agrárgazda-
ság, valamint a társadalom jelenlegi és középtávon várható 
igényeit. Ezek alkotó művelésével járuljon hozzá a nemzeti, 
nemzetközi eredmények és értékek gyarapításához, a szé-
les spektrumú képzés megőrzésével az agrárgazdaság leg-
magasabb szintű irányító és szervező feladataira képezzen 
diplomásokat. Tudományos tevékenységével járuljon hozzá 
elsősorban a regionális értékek és erőforrások fenntartható 
hasznosításához. Aktív szakmai-közéleti tevékenységével és 
az agrárgazdasághoz fűződő kapcsolataival vállaljon vezető 
szerepet a termelés hatékonyabbá tételében, a vállalkozások 
versenyképességének növelésében. A felhalmozott ismerete-
it nemzetközi színtéren is hasznosítsa. 

–– Hogyan zajlik a képzés?
–– A kar a felsőoktatás minden szintjén képez szakembere-

ket az agrártudomány számos területére: a klasszikus agrár-
tudományok mellett (állattenyésztés, növénytermesztés, ker-
tészet) a környezetgazdálkodás, az élelmiszer-feldolgozás, a 
vadgazdálkodás, a természetvédelem és növényvédelem sze-
repel a sokszínű képzési palettán. A karon kialakított képzési 
struktúra első lépcsőfokát a 4 féléves felsőoktatási szakképzési 
programok jelentik. A többciklusú képzési rendszer kereté-
ben akkreditált BSc alapszakok beiskolázására van lehetőség: 
állattenyésztő mérnöki, élelmiszermérnöki, kertészmérnöki, 
környezetgazdálkodási agrármérnöki, mezőgazdasági mér-
nöki, növénytermesztő mérnöki, természetvédelmi mérnöki, 
vadgazda mérnöki. A kar oktatói, kutatói fontos feladatuknak 
tekintik a társadalmi és gazdasági élet elvárásainak figyelem-
be vételével olyan mesterszakok (MSc) beiskolázását, amelyek 
az agrártudomány egy-egy szűkebb területén speciális isme-
retek elsajátítását biztosítják. A kar a következő mesterszako-
kon biztosítja a továbbtanulást: agrármérnöki, állattenyésztő 
mérnöki, élelmiszer-biztonsági és -minőségi mérnöki, kertész-
mérnöki, környezetgazdálkodási agrármérnöki, növényter-
mesztő mérnöki, növényorvos és természetvédelmi mérnöki.

–– Mik a különlegességek?
–– A mesterszakjaink közül angol nyelven folytathatják 

tanulmányaikat a hallgatók az agrármérnöki, az állattenyész-

tő mérnöki és az élelmiszer-biztonsági és minőségi mérnöki 
szakokon. A nemzetközi oktatási piacon történő megjelené-
sünk érdekében jelenleg az angol nyelvű élelmiszermérnöki, 
a környezetgazdálkodási agrármérnöki és a mezőgazdasági 
mérnöki BSc, valamint a környezetgazdálkodási agrármér-
nöki és a növényorvos MSc szakok akkreditációja történik. 
A magas színvonalú képzést 73 fő minősített oktató, kutató 
biztosítja, akik közül 8 fő az MTA doktora. A karon tanuló 
hallgatók között sok tehetséges és egy adott szakterületre tu-
datosan készülő fiatal található. Közülük kerülnek ki azok a 
hallgatók, akik tudományos diákköri munkát vállalnak, be-
kapcsolódnak a Debreceni Egyetem Tehetséggondozó Prog-
ramjába, a Tormay Béla Szakkollégium és a Kerpely Kálmán 
Szakkollégium munkájába, vagy demonstrátorként ismer-
kednek egy adott tanszék oktató, kutató munkájával.

Oktatás, tudomány, fejlesztés
MEZőGAZDASáG-, ÉLELMISZERTUDOMáNyI ÉS KöRNyEZETGAZDáLKODáSI KAR

A Debreceni Egyetem Mezőgazdaság-, Élelmiszertudományi és Környezetgazdálkodási Karán folyó 
tevékenységről Dr. Komlósi István egyetemi tanárt, dékánt kérdeztük.

Fotó: Stalter György
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–– Beszélne a feladataikról?
–– A széleskörű társadalmi változások, a gazdaság átala-

kulása – a piacgazdaság rendszerének egyre bővülő megva-
lósulása – megköveteli a diplomás szakemberképzés rend-
szerének megújítását is. Ezt várja a mezőgazdasági termelés, 
feldolgozás, kereskedelem struktúrájának gyökeres átalaku-
lása, újszerű integrálódása, a régiókban való gondolkodás, a 
vidékfejlesztéssel összefüggő feladatok eredményes megva-
lósítása. Az európai agrárpolitika két pillérre helyezésével 
az új megközelítésű, társadalomcentrikus gazdaságfejlesztés 
szolgálatát megvalósítani tudó szakemberekre van szükség. 
Olyanokra, akik ismereteiket ötvözni tudják a vidék egé-
szében való gondolkodással, a multi-, és interdiszciplináris 
szemlélettel.

–– Az egyre kibővülő gazdasági tér tehát új szemléletű 
szakemberek közreműködését igényli?

–– Igen. Az élelmiszergazdaság hagyományos elemei 
relatív gazdasági súlyának csökkenése mellett egyre bő-
vülnek (az úgynevezett agrobizniszt képező szegmensek; 
kereskedelem, marketing, pénzvilág, szakigazgatás, szak-
tanácsadás, stb.) Mindezek egyre több szálon összekapcso-
lódnak funkcionális megvalósulásuk színterével, a vidékkel 
és annak fejlesztésével. Ezt a folyamatot kívánjuk segíteni 
a humán erőforrás minőségi megalapozásával, az új típusú 
vidékfejlesztési agrármérnöki és gazdasági agrármérnöki 
mesterszakon. Ezeket a szakembereket a nyersanyagtermelő 
vállalati, vállalkozási (gazdálkodói) szféra aktív szereplői-
ként, az ökológiai környezet és a vidék társadalmának isme-
rőjeként, adott területek infrastrukturális fejlesztőjeként, és 
további szakterületek integrátoraként nélkülözhetetlen értel-
miségi rétegnek tartjuk.

–– Hol dolgozhatnak ezek a szakemberek?
–– A végzett agrármérnök mindenekelőtt agrár, műsza-

ki, agrárgazdasági, menedzsment, vidékszociológiai, va-
lamint területfejlesztési ismeretekre építve a fenntartható 
fejlődés mai problémáinak megértésére lesz alkalmas. To-
vábbá a vidéki térségek mai problémáinak megértésére, a 
fejlesztések lehetséges irányainak meghatározásában való 
közreműködésre, a konkrét fejlesztési programok megfo-
galmazására, megvalósításának menedzselésére és a folya-
matok monitoringjának végzésére. A mérnök tevékenységi 
köreként a mezőgazdasági műszaki fejlesztés, a termékfel-
dolgozás, a kereskedelem, a kapcsolódó gazdasági, pénz-
ügyi és infrastrukturális (szellemi) szolgáltatások, valamint 
a non-food ipar jelölhetők meg. Munkahelyként pedig a saját 
és társas vállalkozások, szövetkezetek, pénzintézetek, bizto-
sítótársaságok, önkormányzatok, a szakigazgatás hivatalai, 
szaktanácsadó szervezetek. Ahol a fenti tevékenységeket 
nemcsak közép-, hanem felsőszintű vezetői beosztásban is 
képesek ellátni. Ezeket a képességeket az uniós programok 
megvalósítása során is kiválóan lehet kamatoztatni.

Megújuló diplomás 
szakemberképzés
DEBRECENI EGyETEM GAZDáLKODáSTUDOMáNyI ÉS VIDÉKFEJLESZTÉSI KAR

A Debreceni Egyetem Gazdálkodástudományi és Vidékfejlesztési Karának munkájáról Dr. Pető 
Károly dékánt kérdeztük.

Fotó: Stalter György
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Új szaktanácsadási információs rendszer
UD_AGR_REPO
A Földhasznosítási, Műszaki és Területfejlesztési Intézet kutatási potenciál fejlesztése GIS, precíziós mezőgazdaság, 
földhasználat és vidékfejlesztés terén
Program neve: FP7-REGPOT-2010-1

„A Föld népessége évente 75 millió fővel nő, 2050-re a becslések 
alapján eléri a 9,5 milliárdot. Ezzel párhuzamosan csökken az 
egy főre jutó erőforrások nagysága, a leghatékonyabb termeléssel 
lehet az élelmiszerigényt biztosítani” – hívja fel a figyelmet Nagy 
János professzor, a DE AGTC elnöke. Mint kifejti, Magyarország 
meghatározó az EU mezőgazdasági termelésében. A klímavál-
tozással kapcsolatban a légkör CO2 koncentráció és a léghőmér-
séklet gyorsuló növekedését prognosztizálják, ami a csapadék-
eloszlás kedvezőtlenebb alakulását eredményezi, nő az aszályos 
időszakok gyakorisága. öntözés nélkül több növénykultúra ter-
mesztése válhat bizonytalanná, ami elsősorban a vetőmag- és 
szaporítóanyag előállítást, az ültetvényeket, illetve a szántóföldi 
zöldségtermesztést érinti, melyek a mezőgazdaság termelési ér-
tékének 20–30 százalékát teszik ki.

a növényállomány energia- és vízforgalmának kutatása,
a mikroklimatikus folyamatok és a növényi válaszreakci-
ók közötti kölcsönhatások analízise,
a vízellátottság és a vízigény tér- és időbeli változásának 
hatása a fotoszintetikus teljesítményre és a szervesanyag-
produkcióra,
távérzékelés integrálása a vízstressz preventív detektálását biztosító 
fenotípusosan megjelenő markerek meghatározására,
nagyfelbontású terepi, illetve távérzékelt adatokra alapozott precíziós 
növénytermesztési technológia fejlesztése.

Kutatási célkitűzések

▪
▪

▪

▪

▪

EU-s kutatási projektek
A Debreceni Egyetem Agrár- és Gazdálkodástudományok Centruma (DE AGTC) 
oktatói, kutatói jelenleg öt nyertes európai uniós kutatási pályázatban vesznek 
részt az úgynevezett FP7-es keretprogramban. A témák: földhasználat, növény-
védelem, élelmiszer-biztonság, precíziós növénytermesztés és élőhely térképezés. 
A 7. Keretprogram (FP7 – Framework Programme) az EU fő kutatásfinanszírozási 
eszköze, 2007-től 2013-ig terjed. A 2007-től 2013-ig terjedő hétéves időtartamra a program 
költségvetése 53,2 milliárd euró, amely minden hasonló programnál nagyobb finanszírozást jelent.
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Innováció, várható eredmények

A változó klíma új, precíziós termesztéstechnológiák fejlesz-
tését követeli meg, melyek alapja a széleskörű, nagy meny-
nyiségű és közel valós idejű háttérinformációk integrálása a 
vállalati döntéstámogató rendszerekbe. A specifikus infor-
mációk értékét növeli a nyomon követhetőség, az átlátható-
ság, a fenntarthatóság, valamint a környezetvédelmi előírá-
sok szigorodása.

A K+F+I program legfontosabb eredménye – a termelőkre 
alapozva –, egy környezetkímélő és hatékony termesztéstech-
nológiai beavatkozásokat megalapozó geo-informatikai szak-
tanácsadási információs rendszer kiépítése. Amely alkalmas 
a termőhelyi viszonyok és a termés részletes, tábla léptékű 
vizsgálatára, az agroökológiai és a termesztéstechnológiai pa-
raméterek térbeli-időbeli elemzésére. „A rendszer segítségé-
vel mintegy 20 százalékkal csökken a felhasznált input anya-
gok, öntözővíz mennyisége, nő a termelés hatékonysága.”

Konzorcium
Koordinátor: Debreceni Egyetem, Agrár- és Gazdálkodástudo-
mányok Centruma (Magyarország) – Prof. Dr. Nagy János

Genti Egyetem (Belgium) Prof. Dr. Xavier Gellynck
Tübingeni Egyetem (Németország) – Prof. Dr. Volker Hochschild
Friedrich Schiller Egyetem, Jéna (Németország) -  Prof. Dr. Wolf-
gang-Albert Flügel
Lengyel Tudományos Akadémia (Lengyelország) – Prof. Dr. Jerzy 
Bański
Bécsi Műszaki Egyetem (Ausztria) – Prof. Dr. Andrew U. Frank
Lincolni Egyetem (Nagy-Britannia) – Dr. Gary Bosworth
Magyar Tudományos Akadémia (Magyarország) – Prof. Dr. Hor-
váth Gyula

▪
▪
▪

▪

▪
▪
▪

Kapcsolat, további információ:
Dr. Nagy János Debreceni Egyetem, Agrár- és Gazdálkodástu-
dományok Centruma | 4032 Debrecen, Böszörményi út 138. 
Tel.: (52) 415-873 | centrumelnok@agr.unideb.hu

UD_AGR_REPO
Development of the research potential of the Institute for Land Utilisation, Regional Development and Technology in 
the area of GIS, precision agriculture, land use and rural development
Call: FP7-REGPOT-2010-1

Innovation, expected results

Climate change calls for the development of new, precision 
production technologies, the basis of which is the integration of 
a wide range and huge amount of nearly real-time background 
information into enterprise resource planning systems. 
Traceability, transparency, sustainability and the increasing 
strictness of environmental protection regulations increase the 
value of specific information.

The main result of the RDI program is the development of 
a geoinformation consultancy information system establishing 
environmental friendly and effective production technological 
interventions based on farmers’ needs. The system is able to 
analyse production site conditions and yield at a detailed plot 
level, as well as to temporally and spatially examine agroecological 
and production technological parameters. With the help of this 
system, the amount of input materials and irrigation water 
decreases by around 20 percent and the efficiency of production 
increases.

The Earth’s population increases by 75 million people each year 
and is estimated to reach 9.5 billion by 2050. At the same time, the 
size of resources per person constantly decrease and food demand 
can only be covered with the most efficient food production. 

Hungary is one of the most significant countries of the Euro-
pean Union regarding its agricultural production. Climate change-
related forecasts predict the accelerating increase of atmospheric 
CO2 concentration and air temperature which results in the 
unfavourable distribution of precipitation and more frequent 
drought periods. Without irrigation, the production of several 
crops could become uncertain, affecting mainly plantations and 
field vegetable production which amount to 20-30 percent of 
agriculture’s production value. 

researching the energy and water cycle of crop populations,
analysing the interactions between microclimatic 
processes and crop responses,
the impact of the spatial and temporal change of water 
supply and water demand on the photosynthetic perfor-
mance and organic matter production,
integration of remote sensing in order to determine the 
phenotypically appearing markers which help prevent 
water stress, 
development of a precision crop production technology 
based on high resolution field and remotely sensed data.

Research objectives

▪
▪

▪

▪

▪

Contact, further information:
Dr. János Nagy University of Debrecen, Center for Agricultural and Applied Economic Sciences, 
H-4032 Debrecen, Böszörményi út 138. | Phone: +36 52 415 873 | centrumelnok@agr.unideb.hu

Consortium
Coordinator: University of Debrecen, Center for Agricultural and 
Applied Economic Sciences (Hungary) – Prof. Dr. János Nagy

University of Ghent (Belgium) Prof. Dr. Xavier Gellynck
University of Tübingen (Germany) – Prof. Dr. Volker Hochschild
Friedrich Schiller University, Jena (Germany) -  Prof. Dr. Wolfgang-
Albert Flügel
Polish Academy of Science (Poland) – Prof. Dr. Jerzy Bański
Technical University of Vienna (Austria) – Prof. Dr. Andrew U. Frank
University of Lincoln (United Kingdom) – Dr. Gary Bosworth
Hungarian Academy of Science (Hungary) – Prof. Dr. Gyula Horváth

▪
▪
▪

▪
▪
▪
▪

Vidék 
Magazin

Az ország magazinja
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A hálózati tanulás korlátai a KKV-k körében
Program neve: EU7 KERETPROGRAM-KBBE-2009-3

„Az EU élelmiszer szektorának szembesülnie kellett azzal, hogy a felerősö-
dött versenyhelyzetben egyre inkább hátrányba kerül” – hívja fel a figyelmet 
Dr. Felföldi János, a Debreceni Egyetem Gazdálkodástudományi és Vidék-
fejlesztési Karának oktatója „Az élelmiszer szektor KKV-i innovativitásának 
javítása stratégiai hálózat viselkedés és hálózat tanulási teljesítmény me-
nedzsmenten keresztül” című program kapcsán. Emlékeztet arra, hogy a ver-
senytársak olyan struktúrákat és szervezeteket hoztak létre, amelyek hatéko-
nyan működnek és komoly kihívás elé állítják a szektor szereplőit, érintettjeit.

„Mivel az innováció és a foglalkoztatás meghatározó tényezői a KKV-k, 
ezért ezen a területen kell segíteni a hatékonyság javulást és a teljesítmény-
növelést” – hangsúlyozza. A tapasztalatok alapján azoknak a KKV-knak a ha-
tékonysága és teljesítménye javult, illetve versenyhelyzete erősödött, melyek 
valamilyen fejlesztéscentrikus hálózatban aktívan együttműködnek. Ezért 
kiemelt fontosságúnak tartják a hálózati viselkedést, különös tekintettel az 
együttes tanulásra és innovatív magatartásra. „A fejlődéshez nem csak a 
KKV-k felismerésére és tenni akarására van szükség, hanem olyan támogató 
eszközökre és intézkedésekre is, melyek gyorsan irányt mutatnak, mozgásba 
hoznak és támogatnak egy hálózatosodási törekvést. Ebben olyan döntés-
hozatalt támogató eszközökre is szükség van, melyek az élelmiszer szektor 
szakpolitikai, a kapcsolódó kutató-fejlesztő, és innovációt kiszolgáló intéz-
mények döntéshozóinak is segítenek eligazodni a hálózatosodást illetően.”

Kutatási célkitűzések

„A projekt célja, hogy feltárja az élelmiszer szektorban 
működő KKV-k innovativitását befolyásoló hálózati vi-
selkedést, ezen keresztül a teljesítményüket befolyásoló 
tényezőket. Mindezek alapján a hálózati teljesítmény és 
a KKV értékeléséhez felhasználható metódust fejlesszen 
ki. Kidolgozzon egy olyan eszközt, amely támogatja a 
KKV-k hálózati viselkedéssel kapcsolatos döntéshozata-
lát. A kidolgozott eszköz foglalja magában a szakpolitikai 
döntéshozók, mint érintettek döntéshozatalát, támogassa 
a teljesítményértékeléshez kapcsolódó modulját.”

Innováció, várható eredmények

Az élelmiszer szektor szereplőinek hatékonyabb együttmű-
ködését támogató rendszerismereteket alapoz meg a projekt. 
Konkrétan a hálózati együttműködést és az ahhoz kapcsoló-
dó ismereteket tárja fel empirikus kutatásokra alapozva. A 
középpontban az élelmiszer szektorban érdekelt KKV-k áll-
nak, így ezeknek segít eligazodni a jelenlegi turbulens ver-
senyhelyzetben az innováció és az együttműködésen alapuló 
tanulás képességének fejlesztése érdekében. Mindezekhez 
feltárják a különböző élelmiszer központú formális hálóza-
tok innovativitást célzó tevékenységét, azok összetételét és 
azonosítják főbb jellemzőiket.

A szektorban érintetteket figyelembe véve elsősorban a 
KKV-kat és a szakpolitikai döntéshozókat támogató modu-
lokból álló eszközt kell kidolgozni és tesztelni. Várhatóan a 
megfelelő hálózattípus kialakítása vagy kiválasztása lesz az 

Konzorcium
Koordinátor: Genti Egyetem (Belgium) – Prof. Dr. Xavier Gellynck

Debreceni Egyetem AGTC (Magyarország) – Dr. János Felföldi
Food Valley, NL (Hollandia) – Dr. Francis Fortuin
IFAU (Dánia) – Dr. Karen Hamann
Lundi Egyetem (Svédország) – Dr. Magnus Nilsson
TEAGASC (Írország) – Dr. Maeve Henchion
Bonni Egyetem (Németország) – Prof. Dr. Gerhard Schiefer
Bolognai Egyetem (Olaszország) – Dr. Davide Viaggi
Lasalle Beauvais (Franciaország) – Dr. Loic Sauvee

▪
▪
▪

▪
▪
▪
▪

Kapcsolat, további információ:
Dr. Felföldi János Debreceni Egyetem, Agrár- és Gazdálkodástudományok Centruma | 4032 Debrecen, Böszörményi út 138. 
Tel.: (52) 526-904 | jfelfoldi@agr.unideb.hu

első sikeres lépés, hogy a hálózati teljesítményen keresztül a 
KKV-k innovatívabbak és hatékonyabbak legyenek. Ebben a 
választásban támogat a kifejlesztett eszköz.

Country 
Magazine
Magazine of Hungary



Nagyító
Loupe

Várható eredmények

„Amit én eredménynek tartok itthon, hogy a projekttel kapcsolat-
ban megalakult a Magyar Sport és Életmódfejlesztő Klaszter 23 
céggel, s a projekt céljaival összhangban megkezdte hazai tevé-
kenységét” – hangsúlyozza Dr. Bács Zoltán, a Debreceni Egyetem 
gazdasági főigazgatója. A projekt újdonsága, hogy a régiók élel-
miszer és fizikai aktivitás tekintetében meghatározó gazdasági 
központjai közötti különbségek felszámolását kezeli, valamint az 
úgynevezett „hármas hélix” (vállalkozások – kutatás – szakigaz-
gatás) szereplői közötti szoros együttműködés. A főbb eredmé-
nyek az „AFRESH ötletek” címmel összeállított kutatási és ter-
mék/szolgáltatás koncepció, s a kedvezményezett régiók számára 
készült, úgynevezett Változás Menedzsment Kézikönyv. Nyolc 
európai régió szakemberei a tudományos és gazdasági szférából 
kidolgoztak egy további kutatás és innovációs projekteket és be-
ruházási lehetőségeket indukáló, közös kutatási tervet. Elkészült a 
résztvevő régiók egészség- és élelmiszeriparának SWOT elemzése 
(erősségek, gyengeségek, lehetőségek, veszélyek).

Egészséges élelmiszerek és fizikai aktivitás 
a modern életvitelért

Kutatási célkitűzések

▪

▪

▪

▪

az egészséges élelmiszerek és fizikai 
aktivitás területén meglévő kompe-
tenciák és alapvető infrastruktúra 
elemek feltérképezése a partner régiókban, 
az ezekkel kapcsolatos szükségletek és elvárások analí-
zise, hatásos és fenntartható beavatkozások és szolgálta-
tások meghatározása, 
a legjobb kutatási prioritások meghatározása a szükség-
letek kielégítésére a meglévő adottságok, komplementa-
ritások alapján, 
transznacionális integrált kutatási akcióterv kialakítása; 
a megszerzett tapasztalatok, eredmények megosztása 
(disszemináció).

Konzorcium
Koordinátor: Stuttgarti Regionális Kutatóintézet (Németország) 

Genti Egyetem (Belgium)
Agropolis Szövetség (Franciaország)
Liverpool John Moores Egyetem (Egyesült Királyság)
Stichting Katholieke Egyetem (Hollandia)
Innova Észak-Alföldi Regionális Fejlesztési es Innovációs 
Ügynökség (Magyarország)
Debreceni Egyetem AGTC (Magyarország)
Innovatív Élelmiszeripari Klaszter Kft. (Magyarország)
Katker Kft. (Magyarország)

▪
▪
▪
▪
▪

▪
▪
▪

A napjainkban jellemző egészségtelen táplálko-
zás és a mozgásszegény életmód számos széles 
körben elterjedt betegség (például elhízás, magas 
vérnyomás, keringési-, anyagcsere- és mozgás-
szervi betegségek) kialakulásához vezet. Ezek az 
egész fejlett világban jelentős terheket rónak az 
egészségügyi ellátórendszerekre.

Dr. Stündl László, a Debreceni Egyetem Me-
zőgazdaság-, Élelmiszertudományi és Környe-

zetgazdálkodási Karának docense hangsúlyozza: a megelőzés hatékonysága jobb, mint a 
kialakult egészségi problémák kezelése, ráadásul kevesebb költségvetési kiadást jelent. „A 
legfőbb gond viszont, hogy az egészségtelen életmód kialakulásán és fennmaradásán igen 
nehéz változtatni, ezt a lakosság különböző rétegeiben más-más módszerekkel lehet elér-
ni. ám egyre nagyobb az igény olyan programokra, amelyek ezt a problémát integráltan 
kezelik.”

Vidék 
Magazin

Az ország magazinja

Kapcsolat, további információ:
Dr. Stündl László Debreceni Egyetem, Agrár- és Gazdálkodástudományok Centruma | 4032 Debrecen, Böszörményi út 138. 
Tel.: (52) 508-444 | Fax: (52) 486-285 | stundl@agr.unideb.hu
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Fenntartható növényvédelmi rendszer készül
Integrált növényvédelmi rendszerre alapozott peszticidhasználati kockázatcsökkentés Európa mezőgazdasági rend-
szereiben – Program neve: FP7-KBBE-2010-4 (konzoriális „Collaborative” típusú Európai Uniós FP7-es pályázati projekt)

„A környezetkímélő termesztési rendszerek az egész világon jelentős szereppel bírnak 
a szántóföldi és kertészeti növénytermesztésben. Az integrált termesztési rendszerek 
központi eleme az integrált növényvédelem (IPM) az elmúlt évtizedekben” – tájékoztat 
Holb Imre professzor, a Debreceni Egyetem Mezőgazdaság-, Élelmiszertudományi és 
Környezetgazdákodási Kar oktatója. Felhívja a figyelmet arra, hogy az integrált növény-
védelem eltérő intenzitással és minőségi fokkal épült be az EU országainak termesztési 
rendszerébe, így egységesítése és továbbfejlesztése szükségszerű. Mindennek megvaló-
sításához új növényvédelmi stratégiák és fejlesztések szükségesek valamennyi fontosabb 
kertészeti és szántóföldi növényfaj esetében. Mindez magában foglalja azokat a biológiai 
és műszaki technikai megújításokat és fejlesztéseket, amelyek további vegyianyag hasz-
nálat csökkentést eredményezhetnek az európai agrártermelésben.

Kapcsolat, további információ:
Dr. Holb Imre Debreceni Egyetem, Agrár- és Gazdálkodástudományok Centruma | 4032 Debrecen, Böszörményi út 138. 
Tel.: (52) 508-444 | holb@agr.unideb.hu

új IPM technológiai megoldások adaptálása az EU kü-
lönböző régióiban,
ex-ante és ex-post IPM technológiai változatok kifejlesz-
tése és tesztelése,
károsítók identifikálása és biológiai modellezése IPM 
stratégiák kialakításához,
természetes ellenségek és biológiai védekezési ágensek 
használatának beépítése az IPM stratégiákba,
új előrejelzési és monitoring eszközrendszer kifejlesztése,
farmgazdálkodási és ökonómiai financiális aspektusok 
az IPM rendszerben.

A fenti alapelvekre alapozott kutatási célkitűzések:

▪

▪

▪

▪

▪
▪

Várható hasznosítás és eredmények

„A projekt a fenntartható mezőgazdasági termesztésen 
alapuló új integrált növényvédelmi rendszert dolgoz ki 
Európa jelentősebb mezőgazdasági régióira. Olyan új kör-
nyezetkímélő növényvédelmi rendszer bevezetését ter-
vezi, mely a biológiai alapkutatási, valamint az innovatív 
környezetbarát növényvédelmet együttesen alkalmazza. 
Ennek eredményeként új biológiai, biotechnológiai, mole-
kuláris biológiai és nanotechnológiai rendszerek beillesz-
tésére is sor kerül. Az eredmény korábban nem elérhető 
vegyszerhasználat csökkentésben realizálódik. A rendszer 
újszerű megvilágításban foglalja magában a környezet-
védelmi és humánegészségügyi kapcsolódási pontokat, 
valamint a társadalmi és gazdasági vonatkozásokat is. A 
projekt általános végeredménye egy európai integrációban 
alkalmazható fenntartható növényvédelmi rendszer kiépí-
tése, amely az előbbi szempontokon túlmenően a régiók 
sokszínű mezőgazdasági, kulturális és turisztikai jellegze-
tességét is figyelembe veszi a gyakorlati alkalmazás során.”

Konzorcium
Az Európát átölelő, közel 25 országot érintő 
konzorciális „Collaborative” típusú FP7-es 
pályázati projekt közel 2,5 millárd forint 
EU támogatással rendelkezik 2011-től 4 éven 
keresztül. A projekt kutatási feladatait 12 
európai egyetem, illetve kutatási intézmény 
látja el Franciaország, Dánia, Nagy-Britan-
nia, Németország, Olaszország, Belgium, 
Hollandia, Spanyolország, Portugália, Szlo-
vénia, Lengyelország és Magyarország rész-
vételével. A projektben 11 vállalkozás és 
szakmai szolgáltató szervezet is részt vesz. A 
konzorcium vezetője a Francia Agrárkutatási 
Intézet (INRA). A magyarországi konzorci-
umi „workpackage” gondozója a Debreceni 
Egyetem Agrár- és Gazdálkodástudomá-
nyok Centruma (DE AGTC).

Country 
Magazine
Magazine of Hungary
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A Debreceni Egyetem Agrár- és Gazdálkodástudományok Centruma Mezőgazdaság-, 
Élelmiszertudományi és Környezetgazdálkodási Kar Víz- és Környezetgazdálkodási 
Intézetében két éve kezdődött a Changehabitats 2 jelű FP7-es projekt, amelynek célja a 
Natura 2000-es természetvédelmi területeken új távérzékelési technológiák alkalmaz-
hatóságának értékelése.

Konzorcium
Koordinátor: Freibergi Műszaki Egyetem (Németország) – Prof. Dr. 
Hermann Heilmeier

Debreceni Egyetem, Agrár-¬és Gazdálkodástudományok Cent-
ruma (Magyarország) – Prof. Dr. Tamás János

▪
 

ATMOTERM S.A. (Lengyelország) – Thomas Schönfelder
YGGDRASIL Dr. Rahner (Németország) – Dr. Susanne Rahner 
YGGDRASIL Diemer (Németország) – Susanne Diemer 
Bécsi Műszaki Egyetem (Ausztria) – Prof. Dr. Norbert Pfeifer
RIEGL Research Forschungsgesellschaft GmbH. (Ausztria) – Mar-
tin Pfennigbauer

▪
▪
▪
▪
▪

Informatikai támogatás a természetvédelmi területeknek
CHANGEHABITATS 2 – Élőhely monitoring – terepi vizsgálatokkal kiegészített – távérzékelési adatok alapján
Program neve: FP7-PEOPLE-2009-IAPP

Mérések a Debrecen-hajdúböszörményi tölgyesek 
(HUHN20033) Natura 2000-es területen

„Megfelelő alkalmazott monitorozási stratégiák kialakí-
tásával és alkalmazásával képet alkothatunk a védett terület 
értékeiről, folyamatairól és a rajta/benne lezajló változásokról. 
E célból méréseket végeztünk a Pannon biogeográfiai régió-
ban a Debrecen-hajdúböszörményi tölgyesek NATURA 2000-
es területen” – tájékoztat Tamás János professzor, a Debreceni 
Egyetem Mezőgazdaság-, Élelmiszertudományi és Környe-
zetgazdálkodási Karának tudományos dékánhelyettese. Mint 
mondja, a Debreceni Nagyerdő Természetvédelmi Terület egy 
kis részéről légi és földi pásztázó lézeres felvételeket is készí-
tettek. A több száz millió pontból álló pontfelhő a terület tel-
jes 3D struktúráját tartalmazza digitálisan. Céljuk légi LIDAR 
felvételezést is végezni. „Az így nyert információk rendkívül 
értékesek lehetnek az élőhelyek struktúrájában bekövetkezett 
változások idősoros vizsgálatához.”

Kutatói mobilitás, tudástranszfer a projektben

Dr. Hunyadi Gergely tudományos segédmunkatárs ku-
tatott a berlini yGGDRASIL Diemer intézetben. Feladata 

olyan adatrögzítő fe-
lület kialakítása volt 
terepi GPS készülékre, 
melyet az ökológusok 
egyszerűen, gyorsan 
alkalmazhatnak. A ki-
alakított módszerrel a 
hagyományos papír-
alapú felmérést digitális váltja fel, a feldolgozás számítógépen 
azonnal megkezdhető. A módszer más terepi adatgyűjtéshez 
is alkalmazható, a tesztelők kiemelték egyszerűségét és átlát-
hatóságát. A kutatói cserék keretében jelenleg a lengyelországi 
ATMOTERM SA. vállalattól Adam Kania informatikus dol-
gozik a Víz- és Környezetgazdálkodási Intézetben. Feladata 
a környezeti informatika menedzseléséhez kapcsolódó infor-
matikai rendszerek fejlesztése és szaktanácsadás. A projekt-
ben a terepi GPS alapú ökológiai felmérés eredményeit egy-
séges informatikai környezetben integrálják a légi lézeres 3D 
adatokkal, hiperspektrális légifelvételek eredményeivel. „A 
munka során várhatóan olyan, eddig még nem alkalmazott 
komplex informatikai megoldás születik, mely természetvé-
delmi területek élőhelyeinek aktívabb védelmére, ökológiai 
szemléletű fejlesztésére alkalmas.”

Network for Habitat Monitoring by Airbone – CHANGEHABITATS 2
Two years ago started the CHANGEHABI-
TATS 2 project at University of Debrecen, 
Institute of Water and Environmental Man-
agement. The aim of CHANGEHABITATS 
2 is the initiation of a long lasting intersec-
toral and international network in the field 
of environmental monitoring between in-
dustry and academia. Its aim is to develop 

operable, time and cost effective proce-
dures, and (software) solutions for monitor-
ing habitats using innovative airborne data 
acquisition techniques. Within the project 
two complementary data acquisition meth-
ods which are currently becoming estab-
lished in the market will be concentrated 
on: airborne laser scanning and airborne 

hyperspectral imagery. These methods will 
be evaluated and their potential for manual 
and automatic derivation of habitat param-
eters – an unsolved problem so far – will 
be investigated for selected sites. Added 
value of the developed methods beyond 
habitat mapping will be explored, e.g. for 
river basin management.

Kapcsolat, további információ:
Dr. Tamás János, Head of Institute, Institute of Water and Environmental Management University of Debrecen, CAAES, Faculty of 
Agricultural and Food Sciences and Environmental Management | Tel./Fax: +36 52 508 456 | tamas@agr.unideb.hu

Vidék 
Magazin

Az ország magazinja
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A klímaváltozással kapcsolatos előrejelzések a léghő-
mérséklet növekedését, a csapadékeloszlás kedvezőtle-
nebb alakulását prognosztizálják. Nő az aszályos idősza-
kok gyakorisága. Az aszály, mint az egyik legfontosabb 
multifaktoriális stressz (magas léghőmérséklet, alacsony 
páratartalom és talajnedvesség), meghatározza a termés 
nagyságát és minőségét. Az öntözés napjainkban nemcsak 
jövedelemjavító beavatkozás, hanem piaci versenyképessé-
get szolgáló tényező.

Nagy János professzor szerint az öntözés mértékét és 
időzítését nem a termelési szokásokhoz, hanem pontos me-
teorológiai adatok és a talajtulajdonságok ismeretében egy 
adott növényfajta fenológiai fázisaihoz igazodó vízigénye 
alapján kell végrehajtani. A vízvezetés és öntözés energia-
igényének csökkentését az öntözési időpont és a vízadag 
precíz meghatározására kell alapozni. Az öntözött területe-
ken fontos a korszerű vízháztartás-szabályozási, talajhasz-
nálati és precíziós technológiák alkalmazása. A követelmé-
nyek teljesítése új termesztéstechnológiák fejlesztésével és 
korszerű döntéstámogató rendszerek kiépítésével (öntözés-
vezérlés, monitoring rendszer) oldható meg. 

A „Minőségi termelés és termésbiztonság növelése kor-
szerű vízgazdálkodással és öntözéssel” projekt keretében 
a Debreceni Egyetem Agrár- és Gazdálkodástudományok 
Centrumának (DE AGTC), a KITE Mezőgazdasági Kereske-
delmi és Szolgáltató Zrt.-vel és az MTA Talajtani és Agro-
kémiai Kutatóintézettel közösen indított K+F program célja 
az öntözéses gazdálkodás fejlesztése volt.

A fejlesztéssel felhasználóbarát 
és a lehető legszélesebb felhasz-
nálói kör (vállalatok, családi 
gazdaságok) távoli hozzáféré-
sét biztosító szaktanácsadási 
információs rendszer jött létre. 
A kialakított platform legfon-
tosabb feladatai: a termesztési 
beavatkozásokat (öntözés, talaj-
művelés, növényvédelem stb.) támo-
gató szakmaspecifikus háttérinformációk 
biztosítása (döntéstámogatás); kétirányú (fel-

használó-szolgáltató) fejlesztési és adatszolgáltatási kommu-
nikáció. 

A rendszer alapja 39 korszerű, meteorológiai állomá-
sokból álló mérőhálózat, amely több mint egymillió hektár 
mezőgazdasági területet fed le. Az állomások a növényter-
mesztés szempontjából legfontosabb környezeti paraméte-
reket mérik: globál/nettó sugárzás, szélirány és szélsebes-
ség, csapadékmennyiség, léghőmérséklet, páratartalom, 
levélnedvesség, talajhőmérséklet, talajnedvesség. A para-
méterek 10 perces adatainak tárolása, feldolgozása a DE 
AGTC MAGHáZ-ban kialakított szolgáltató központban 

történik. Az adatok és modellek 
eredményeinek megjeleníté-

se egyedi fejlesztésű web-
alapú lekérdező és elemző 
szoftver segítségével törté-
nik, naprakész információ-

val látva el a mezőgazdasági 
termelőket.  

A rendszer segítségével 
mintegy 20 százalékkal csökken-

het a felhasznált inputanyagok és 
energia mennyisége, nő a termelés ha-

tékonysága. Csökken a környezet terhelése, 
javul a magas minőségű termék-előállítás feltétel-

rendszere és javul a termelők piaci pozíciója.    

Öntözés
  • termésstabilitás, egyenletes mennyiség és minőség,
  • öntözés költségeinek csökkentése, hatékonyságnövelés.
Növényvédelem
  • inputanyag megtakarítás,
  • optimális szerválasztás,
  • minőségi termék, kevesebb szermaradvány.
Növényállomány fejlődésének nyomon követése
  • élő/gépi munka optimalizálása,
  • minőségi termék,
  • stresszhatások prevenciós kezelése.

A rendszer potenciális, mérhető gazdasági előnyei:

▪

▪

▪

VíZGAZDáLKODáSI ÉS öNTöZÉSI KöZPONT A DEBRECENI EGyETEMEN, A MAGHáZBAN

A hatékonyságot növeli

Kapcsolat, további információ:
Dr. Dobos Attila tudományos főmunkatárs, Debreceni Egyetem, Agrár- és Gazdálkodástudományok Centruma 
4032 Debrecen, Böszörményi út 138. | Tel.: (52) 508-444 /88536 | dobosa@gmail.com
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„Ne feledd, hogy a talajon nem 

csak állsz, hanem élsz is!”

Stefanovits Pál

A klímaváltozás, az időjárási szélsőségek gyakoriságának 
növekedése jelentős hatást gyakorol a vízkészletekre (aszály, 
belvíz), a mezőgazdaság, a növénytermesztés eredményessé-
gére (termésingadozás).

„A mikroklimatikus kutatások legfontosabb feladata a 
növényállományon belüli sugárzási folyamatok meghatáro-
zása, a vízpotenciál változás törvényszerűségeinek leírása 
eltérő vízellátásnál, különböző tápanyagszinten. Célunk a 
különböző genotípusú fajták, hibridek klímaérzékenységé-
nek és a termőhelyi feltételekhez való alkalmazkodó képes-
ség fiziológiai hátterének vizsgálata, a fiziológiai plaszticitás 
és környezeti tolerancia változatosságának meghatározása” 
– tájékoztat Nagy János professzor. A Debreceni Egyetem 
Agrár- és Gazdálkodástudomá-
nyok Centruma elnöke kiemeli: 
a növények fotoszintézis telje-
sítményében, valamint a víz-
forgalmi folyamatokban fellépő 
változások összefüggéseit fon-
tos mérni, meghatározni.

„Elemezzük a különböző 
genotípusok termőhelyi feltéte-

lekhez (tápanyag és vízellátottság, művelési mód) való alkal-
mazkodását és környezeti tolerancia változatosságát. A mi-
nőségi piaci megjelenést támogató, a kockázatcsökkentő és 
a fenntartható öntözésen alapuló termesztési technológiákat 
kívánunk fejleszteni.”

Multifaktoriális szántóföldi tartamkísérletekben határoz-
zák meg a talajművelés, az öntözés, a trágyázás, a növényszám 
és a genotípusok kölcsönhatásait. Vizsgálják a kórokozók és 
kártevők elleni védekezés hatékonyságát is. Az eredmények 
alapján számszerűsítik a különböző genotípusú kukorica hib-
ridek alkalmazkodó képességét és az egyes növénytermesz-
tési tényezők kölcsönhatásait. Korszerű matematikai módsze-
rekkel optimalizálják a trágyaadagokat. Kiválasztják a legjobb 

növénytermesztési tényező kom-
binációkat (genotípus x trágyá-
zás x talajművelés x növényszám 
x öntözés). 

„Az eredményeinkkel se-
gítséget nyújtunk a gazdálko-
dóknak olyan genotípusok és 
termesztéstechnológiák kivá-
lasztásához, melyek biztosítják 
a jövedelmező növénytermesz-
tést és gazdálkodást.”

„Szeressük a magyar termőföldet és a mezőgaz-
dálkodás minden ágát, nem csak azért, mert a sok 
pusztítást, szenvedést ért hazánk mindig a földjé-
hez ragaszkodó, földművelést szerető parasztsá-
gon épült újra, hanem azért is, mert a Gondviselő 
olyan csodálatos adottsággal és sajátossággal ál-
dotta meg ennek a kis Magyarországnak a földjét, 
amely az egész világon egyedülálló!” 

Imre József

„A marék föld, melyet fölmarkolok, egy egész világ, mely nekem és nekünk minden-
napi kenyerünket adja meg, minden örömével és gazdagságával együtt.”

Raul Francé, 1926
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Jövedelmező növénytermesztés
A KLíMAVáLTOZáS OKAI, VáRHATó TENDENCIáI ÉS A KLíMAVáLTOZáSHOZ VALó ALKALMAZKODáS

A Debreceni Egyetem Agrár- és Gazdálkodástudományok Centruma (DE AGTC) K+F+I tevékenysége 
az európai uniós kutatásokkal is szinkronban lévő, integrált tudományos ernyőprogramokban folyik. 
A legfontosabb területek többek között a biológiai alapok kutatása, fejlesztése, valamint a klímavál-
tozással, a biomassza-hasznosítással, a zöld gazdasággal, a vízgazdálkodással, a környezetgazdálko-
dással, az élelmiszer- és táplálkozástudománnyal összefüggő K+F+I feladatok. 
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Causes and expected tendencies of climate change, 
adapting to climate change – Project leader: János Nagy

Climate change and the increasing fre-
quency of weather extemities impose 
a significant effect on water reserves 
(drought, drainage water), as well as the 
successfulness of agriculture and crop 
production (yield fluctuation).

The main task of microclimatic re-
search is to determine the radiation 
processes within a crop stand, to de-
scribe the regularities of water potential 
change in the case of different water 
and nutrient supply levels. Our aim is to 
examine the climate sensitivity of vari-
ous genotypes, as well as the physiolog-
ical background of their ability to adapt 
to production site conditions. Further-
more, we wish to determine the diversity 

of physiological plasticity and environ-
mental tolerance. It is also important to 
measure and determine the correlations 
between the changes in the photosyn-
thetic performance of crops, as well as 
the water balance processes and also 
to develop production technologies that 
are based on risk reduction and sustain-
able irrigation. In addition, we analyse 
the adaptation of various genotypes to 
different production site conditions (lev-
el of nutrient and water supply, cultiva-
tion method).

The interaction between cultivation, 
irrigation, fertilisation, plant number and 
genotypes is determined in a multifac-
toral long-term field experiment. Fur-

thermore, the efficiency of protection 
against pathogens and pests is also ex-
amined.

Based on our findings, the adapta-
tion ability of maize hybrids of various 
genotypes, as well as the interactions 
between each crop production factors 
are quantified. Fertiliser doses are op-
timised using modern mathematical 
methods. The best crop production fac-
tor combinations (genotype x fertilisa-
tion x cultivation x plant number x irriga-
tion) are selected.

Our findings provide help to farm-
ers in selecting genotypes and produc-
tion technologies which assure profita-
blecrop production and farming.

Állati eredetű élelmiszerkutatások

A mai modern takarmányozás a klasszikus takarmá-
nyozási ismereteken túl a társtudományok (fiziológia, mole-
kuláris biológia, molekuláris genetika, immunológia, mik-
robiológia, informatika, a műszaki tudományok bizonyos 
területei, stb.) legújabb ismereteit is felhasználja a bizton-
ságos és jó minőségű, a humán táplálkozási elvárásoknak 

jobban megfelelő állati eredetű élelmiszer alapanyag előál-
lítása érdekében. „Ahhoz, hogy jó minőségű terméket elő 
tudjunk állítani, az állatok takarmányozását, táplálóanyag 
ellátását az állomány genetikai profiljára kell alapozni. Az 
elmúlt évtizedben a sertés és baromfi géntérképének elkészí-
tésében és a marker-gének felfedezésében egyaránt jelentős 

GENETIKáRA ALAPOZOTT TáPLáLóANyAG ELLáTáS

„A 21. században a gazdasági állatok takarmányozása és megfelelő táplá-
lóanyag ellátása még a korábbiaknál is nagyobb jelentőséggel bír” – állít-
ja Babinszky László professzor. A Debreceni Egyetem  Mezőgazdaság-, 
Élelmiszertudományi és Környezetgazdálkodási Kara Takarmány- és Élel-
miszer Biotechnológiai Tanszékének vezetője felhívja a figyelmet arra, hogy 
az állati termék előállítás összes költségének közel 70 százalékát a takarmá-
nyozással kapcsolatos költségek adják. Ez azt jelenti, hogy a takarmányozás 
területén a hatékonyság néhány százalékos javulása jelentősen csökkentheti 
a termék előállítás fajlagos költségét, és így nagymértékben hozzájárulhat a 
termelés gazdaságosságának a javításához. „Az is nyilvánvaló, hogy a takar-
mányozással nagymértékben befolyásolni tudjuk az állati eredetű élelmiszer 
alapanyagok minőségét. Azonban ezt a takarmányozással nemcsak javítani, 
hanem rontani is lehet. Ezért rendkívül nagy felelősséggel bírnak a takar-
mányosok az állati eredetű élelmiszer alapanyagok minősége és biztonsága 
tekintetében is.”
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előrehaladás volt. A takarmányo-
zással összefüggő génekről szintén 
számos adat áll már rendelkezésre. E 
tekintetben az állatok takarmány-fel-
vételét, takarmányfelhasználását, a 
fehérje és zsír depozíciót befolyásoló 
gének meghatározó jelentőségűek. A 
megfelelő fehérje-zsír aránnyal ren-
delkező sertéshús előállítás egyik fel-
tétele az állatok számára biztosított 
optimális lizin-emészthető energia 
arány. Az eddigi adatok azt sejtetik, 
hogy ez eltérő a különböző geneti-
kai hátterű sertések esetében. Ezért 
a kutatási program egyik célja an-
nak tisztázása, hogy a nagy genetikai kapacitású állomány 
táplálóanyag igényét ki tudjuk-e elégíteni olyan abrakkeve-
rékkel, amelyet a hivatalos táplálóanyag ajánlások alapján 
állítunk össze és ezen ajánlások egy átlagos teljesítményű 
hibridre vonatkoznak.” 

A kutatók a tervezett – a molekuláris genetikai vizsgá-
latokat is magában foglaló – kísérletekben tisztázni kíván-
ják, hogyan változik a génszekvenciáikban is detektálható-
an különböző, és eltérő genetikai potenciállal is rendelkező 
sertésvonalak fehérje depozíciója, hizlalási teljesítménye, 
eltérő ileálisan emészthető lizin-energia arány esetén. 

„A vizsgálatok eredményei alapján 
ajánlást kívánunk tenni az eltérő 
genetikai kapacitású hízósertések 
táplálóanyag ellátására (például az 
ileálisan emészthető lizin/DE arány-
ra) a humán táplálkozási elvárások-
nak megfelelő húsminőség előállítá-
sa érdekében.”

A vizsgálatok másik célja olyan 
ajánlások kidolgozása, melyekkel a 
sertés- és baromfi takarmányokban 
a többnyire génmódosított szójából 
származó extrahált szójadara he-

lyettesíthető hazai fehérje forrásokkal (borsó, fehér virágú 
csillagfürt, lóbab, extrahált repce- és napraforgódara, stb.) a 
biztonságos hústermelés érdekében. A nagy genetikai kapa-
citású sertésekkel és brojlerrel történő kísérletekben a korrekt 
fehérjeforrás helyettesítés érdekében a legújabb tudományos 
eredményeket és méréstechnikákat alkalmazzák (genetikai 
profilra alapozott táplálóanyag ellátás, az aminosavak ileális 
emészthetőségének meghatározása sertésekben és baromfi-
ban, az ideális fehérje elv, továbbá in vitro fehérjeemészthe-
tőségi technikák alkalmazása, stb.).

Some 70 percent of the total cost of the 
animal production is given by costs related 
to feeding. That means that just a few per-
cent improvement in the feeding efficien-
cy can markedly decrease specific cost 
of the product, thus it has a large contri-
bution to improvement of the production 
economy.   

It is quite clear too, that quality of the 
food commodities of animal origin can be 
substantially influenced by means of feed-
ing. However it has to be noted that feed-
ing may not only improve but to deteriorate 
quality of the food commodity of animal 
origin as well. Thus responsibility of the 
feeding experts is extremely high as far 
as quality and safety of food commodities 
of animal origin are considered.

The last decade has seen major pro-
gress both in the fields of constructing 
the genetic maps of pig and poultry and 
of discovering marker genes. There is also 

a large number of data available on genes 
related to animal nutrition. In this respect 
the genes affecting the feed intake, feed 
conversion rate, and the protein and fat 
deposition are of key importance.

One of the prerequisites for producing 
pork economically and with a favourable 
protein-fat ratio is to provide an optimal 
lysine to digestible energy ratio for the 
animals. The extremely limited volume of 
literature available in this field suggests 
that this lysine to energy ratio is different 
for pigs having different genetic bases.

Thus one of the main objectives of the 
research program is to clarify whether the 
nutrient requirement of herds with a high 
genetic potential can be met with diets 
formulated on the basis of official nutrient 
recommendations that pertain to hybrids 
with an average performance.

The proposed studies – also including 
molecular genetic studies – are aimed to 

determine how the different ileal digest-
ible lysine to energy ratios influence fat 
deposition and fattening performance 
of pig lines possessing different genetic 
potentials and in which the different gene 
sequences are also detectable. Based on 
the results of these studies we wish to 
make recommendations for the nutrient 
supply (e.g. ileal digestible lysine / DE ra-
tio) of fattening pigs with different genetic 
potentials in the interest of producing pork 
in a quality meeting the criteria of human 
nutrition.

Another objective of the studies is to 
develop recommendations that can help 
to replace in pig and poultry feeds the 
extracted soybean meal of mostly GM 
soya origin with locally available protein 
resources (peas, white lupine, fava beans, 
extracted rapeseed and sunflower seed 
meals, etc.) in the interest of safe meat 
production.

Research efforts aimed at the production of healthy animal food products, based on 
genetic parameter-derived nutrient supply
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Termesztési alapok mesterfokon 
„A projekt a jelenlegi ökológiai és klimatikus körülményeket figyelembe véve 
nemzetközi jelentőséggel bír. A várható K+F+I eredmények nagymértékben hoz-
zájárulnak az ország teljes gazdaságának elengedhetetlen fejlesztéséhez.”
Prof. Dr. Schmidt Rezső, Pannon Egyetem

JöVőBE MUTATó NöVÉNyTANI ÉS NöVÉNyÉLETTANI KUTATáSOK

Az elmúlt évtizedekben a szántóföldi növénytermesztés 
ökológiai, agronómiai, műszaki-technikai feltételrendszere 
jelentős változáson ment keresztül. Ezek a változások érin-
tették a termesztéstechnológia valamennyi elemét.

„A »Növénytermesztés alapjai és interaktív technológia 
fejlesztése eltérő agroökológiai rendszerekben« elnevezé-
sű projektben a növénytani és növényélettani kutatásokkal 
alapozzuk meg az ökológiai tényezők hatásainak és az ah-
hoz történő adaptációnak a vizsgálatát. Ennek birtokában 
alapozói és alkalmazotti interdiszciplináris kutatásokat 
végzünk a fontosabb szántóföldi növényfajok termőhely- és 
fajtaspecifikus technológiájának kidolgozására. A projekt 
szerves részét képezi e kutatási eredmények felhasználá-
sával az ökonómiai feltételek és hatások interaktív elemzé-
se” – ismerteti Pepó Péter professzor, a Debreceni Egyetem 
Agrár- és Gazdálkodástudományok Centruma tudományos 
elnökhelyettese, a projekt vezetője. Kiemeli növénytani és 
növényélettani kutatásaikat, melyek a környezeti tényezők 
hatására a különböző növényfajoknál bekövetkező genetikai 
és morfológiai, szövettani és növényfiziológiai változásokat 
határozzák meg.

„A növénytermesztési kutatások klímaváltozásának hatá-
sait két eltérő termőhelyi feltételrendszerben vizsgáljuk: cser-
nozjom talajon és réti talajon. Az őszi búza, kukorica és a borsó 

termesztéstechnológiai 
elemeinek interaktív 
vizsgálatát végezzük 
el, ezek eredményeként 
olyan növényi model-
lek kidolgozása válik 
lehetővé, melyek ered-
ményesen adaptálhatók 
a változó klimatikus, 
talajtani és agronómiai 
feltételekhez. Vizsgáljuk 
a szántóföldi növényfa-
jok tápanyag- és vízellá-
tását, a vetésváltást, az állománysűrűséget, a növényvédelmet 
és azok egyedi és kölcsönhatásait. Az így kapott eredmények 
hatékonyan szolgálják a termő- és fajtaspecifikus technológiák 
továbbfejlesztését.”

A kutatók a növénytermesztési kutatásokban kapott 
eredményeket és a különböző növénytermesztési modelle-
ket multifunkcionális ökonómiai szempontrendszer alapján 
elemzik. A kutatás-fejlesztési eredmények gyakorlati alkal-
mazásával növelhető a különböző növénytermesztési rend-
szerek agronómiai és ökonómiai hatékonysága.

The ecological, agronomical and technical conditions of 
field crop production have been dramatically changed in the 
last decades. Several new issues occurred in crop sciences 
which need interdisciplinary research projects.

Our specific scientific project involves the study the agro-
ecological conditions influenced by global climatic changes. 
Nowaday several new genotypes enlarge the portfolio of the 
most important field crop species. The changing climatic and 
genetic conditions need new agrotechnical methods. The 
scientific results of basic disciplines (botany, crop physiology, 
pedology etc.) can provide the technological methods in crop 
production. Our scientific projects carry out in different soil 
conditions (chernozem, loamy soils) in long-term experiments. 
The most important model-crops are winter wheat, corn and 
peas. Our research projects are focusing on the optimum nu-
trient – and water supply, crop rotation, plant density, fun-
gicide – and herbicide using and many other agrotechnical 
elements. Our main scientific aims are to built up different 

site- and variety-specific crop models to improve the agro-
nomical and economical efficiency, to create the new crop 
models for sustainable and multifunctional crop production.
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Az élelmiszer-ellátási lánc
átláthatóságának tanulságai 
ELTÉRő IRáNyÚ KONCENTRáCIóS FOLyAMATOK

„Az alkalmazkodási képesség és -készség hiányosságai 
mellett az utóbbi két évtizedben eltérő irányú koncentráci-
ós folyamatok zajlottak az élelmiszerláncban” – hívja fel a 
figyelmet Popp József professzor, a Debreceni Egyetem Gaz-
dálkodástudományi és Vidékfejlesztési Kar tudományos és 
külkapcsolati dékánhelyettese. Kifejti: az agrárszektorban, 
különösen a kiskereskedelemmel közvetlen kapcsolatot ki-
építő ágazatokban, dekoncentrációs folyamat ment végbe. 
Ezzel szemben a feldolgozóipar kisebb, a kereskedelem na-
gyobb ütemben koncentrálódott. Az éleződő verseny-
ben a gyenge verseny- és alkalmazkodási képességű 
termelők piacról való kiszorulásához hozzájárul(t) a 
vertikális szintek közötti eltérő koncentrációs fokkal 
magyarázható érdekérvényesítési különbség és az eb-
ből adódó jövedelemvesztés. A feldolgozóipar beszer-
zésének földrajzi piaca az alapanyagok szállíthatósága 
és szállítási költsége miatt viszonylag korlátozott. Ezzel 
szemben az értékesítési oldal piaca a magasabb hozzá-
adott-érték alacsonyabb fajlagos szállítási költségeinek 
köszönhetően egyre kiterjedtebb, s a potenciális vagy 
tényleges versenytársak növekvő számával kell verse-
nyezni. Az értékesítési piacokon éleződő verseny ak-
tuális piaci hatásait pedig a feldolgozók kénytelenek 
közvetíteni a beszállítók felé.

„A gabona-, tej-, sertés- és baromfihús-vertikumokra 
összpontosítva vizsgáljuk a jövedelem megoszlását az élel-
miszerlánc egyes fázisai között, mivel ez komoly mértékben 
befolyásolja az adott termékpálya működését. Az elemzés 
módszere a nemzetközi és hazai szakirodalom összehason-
lító értékelése, a KSH adatbázisának, illetve vállalatok mér-
legadatainak vizsgálata a termelékenység, hatékonyság és 
jövedelmezőség szempontjából. Górcső alá vesszük a piaci 
szereplők magatartását is. Arra keresünk választ, hogy az 
élelmiszerlánc szereplői vajon a piacra bízzák tevékenységük 
koordinációját vagy inkább az együttműködés különböző 
formáit választják?”

A kutatók szerint a termelési költségek a vertikális fázi-
sok kölcsönös együttműködésével jelentősen csökkenthetők. 
Erős és széleskörű horizontális együttműködéssel a tranzak-
ciós költségek további csökkentésére van lehetőség, miköz-
ben nő a piaci alkuerő az üzletláncokkal szemben.

A kutatás az élelmiszer-kiskereskedelem termelékeny-
ségének és jövedelmezőségének vizsgálatát is magában fog-
lalja az élelmiszeripar és a kiskereskedelem legfontosabb 
pénzügyi mutatóinak összehasonlításával. Számba veszik a 
nagykereskedelem előnyeit, hátrányait, bár szerepe a terme-
lői értékesítésben előreláthatóan folyamatosan csökken. Tár-
gyát képezi még az internet jelenlegi és lehetséges szerepe 
a hazai élelmiszer-ellátási láncban és élelmiszer-értékesítés-
ben. „Az élelmiszer-ellátási lánc hatékonyabb működéséhez 
etikai és piacszabályozó keretek kidolgozása szükséges. A 
projekt hozzájárul az élelmiszer- ellátási lánc működésének 
mélyebb megértéséhez, a folyamatok átláthatóságának javí-
tásához. eredménye a tudomány művelői mellett a gyakorlati 
szakemberek számára is hasznos tanulsággal szolgál.”
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Dinamikusan fejlődő 
funkcionális élelmiszerek

„INNOVATíV MINIÜZEM” TERVE

Egyre újabbak és egyre nagyobbak a kihívások az élelmisze-
rek minőségével és táplálkozási értékével kapcsolatban. Az 
emberek teljesítményét, élettartamát, életük minőségét a ge-
netika mellett mintegy 70-75 százalékban a környezet hatá-
rozza meg. Ebben a determináción belül mintegy 70 százalék 
a táplálás által meghatározott, és ez döntően hat a civilizá-
ciós betegségekre. A növekvő élettartam miatt pedig egyre 
nagyobb a 60 évesnél idősebbek aránya. „Ezek a tények új 
kihívások elé állítják az élelmiszeripart: olyan élelmiszereket 
kell kifejleszteni, melyek prevenciós és egészségvédő hatá-
suk révén lassítják a civilizációs betegségek terjedését, és az 
idősödő társadalom egészségben eltöltött életéveinek számát 
is megnövelik” – mondja Jávor András professzor, a Debrece-
ni Egyetem rektorhelyettese. Felhívja a figyelmet arra, hogy a 
hozzáadott pozitív értékű vagy speciális élettani hatásokkal 
rendelkező élelmiszerek jótékonyan hatnak az élettani funk-
ciók működésére. Az élelmiszeripar funkcionális élelmiszer 
előállító ágazata fejlődik a legdinamikusabban, évente 5-10 
milliárd forinttal nő az árbevétele, közelít a 100 millió dollár-
hoz. Ezen élelmiszerek lényegesen kedvezőbb áron értékesít-
hetők a piacon. 

A Debreceni Egyetemen folyó fejlesztések alapelemei: 
az élelmiszerek speciális élettani értékének felismerése, a 
fejlesztési, minőségbiztosítási lehetőségek feltárása és az igé-
nyekkel való harmonizáció a min-
dennapi élelmezésben és a speciális 
életszakaszokban. Elvei: prevenció 
és terápia, amely a klinikai tesztelé-
seken alapszik, biztosítja a minőségi 
alapanyagok ellátását és a feldolgo-
zás kreatív megoldásait. Ennek meg-
felelően különleges értéke lehet egy-
egy minőségi élelmiszer alapnak, 
egy-egy technológiai megoldásnak 
az élelmiszergyártásban, nyers-
anyag elkészítésében és a táplálás-
ban egyaránt. Klinikai vizsgálatok 
kell, hogy biztosítsák és igazoltan 
támasszák alá azokat a funkciókat, 
amelyek különleges értéket adnak. 
így válhat bármely élelmiszer alap-
anyagból piacon is realizálható több-
letérték, és minőségi életet segítő, 
többletfunkciót adó élelmiszer.

„A Debreceni Egyetem a téma 
indítása óta – immár több mint 10 

éve – küzd azért, hogy az élelmiszerek többletfunkcióit, 
kedvező egészségügyi hatását egzakt vizsgálatokkal kelljen 
igazolni, így csak akkor lehessen hivatkozni e többlet tulaj-
donságra, tulajdonságokra, ha azok gyógyszerekhez hasonló 
teszteléseken esnek át, és hatásuk klinikailag alátámasztott. 
Természetesen ezekben az esetekben szabadalmi oltalmon 
belül kell, hogy álljanak azok az élelmiszerek, vagy azok 
gyártása, amelyek megfelelnek az általuk vállalt paraméte-
reknek. Sajnos, sokan a piac szereplői közül a jelenlegi sza-
bályozatlanságot kihasználva szélhámoskodnak a piacon 

ezekkel a termékekkel. A Debreceni 
Egyetem mindent megtesz a rendért 
és a termékek tisztaságáért.”

Ezért a Debreceni Egyetem célja 
egy korszerű technológiai berende-
zésekkel ellátott, komplex kísérleti 
„miniüzem” létrehozása, melyben 
növényi és állati eredetű nyers-
anyagok innovatív feldolgozása, 
valamint egészségvédő funkcióinak 
bővítése történik. Ez a tevékenység 
az egyetemen folyó biológiai, ter-
melési, biotechnológiai és élelmi-
szergazdasági alap- és alkalmazott 
kutatási eredményekre épülne. Az 
üzem olyan technológiai háttérrel is 
rendelkezne, mely a keletkezett mel-
léktermékeket is hasznosítja/sem-
legesíti, így technológiai transzfert 
biztosít az élelmiszeripar környezet-
terhelésének csökkentéséhez. 
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TUDOMÁNy éS üzlet EGy HELyEN: AHOL AZ IT SERVICES MáR MEGTALáLTA A HELyÉT

Továbbá elérhető a nagy utas- és áruforgalmat lebonyo-
lító vasúthálózat is, így a város intenzíven bekapcsolódik az 
országos és a nemzetközi vérkeringésbe.

A város egyik legfontosabb „erőssége” a Debreceni Egye-
tem, amelynek 15 karán több mint 1400 oktató és kutató mint-
egy 33 ezer hallgatót oktat a tudományágaknak olyan széles 
palettáján, mint az orvoslás, gyógyszerészet, építészet, mező-
gazdaság, jog, gazdaságtudományok, pedagógia, bölcsészet, 
természettudományok. Az egyetemen folyó kutató és fejlesz-
tő tevékenység olyan szellemi erőforrást biztosít, mely kellő 
vonzerőt jelent a nemzetközi összehasonlításban is élenjáró 
technológiák és termelő beruházások letelepedéséhez.

A városban több világhírű cég (IT Services, National Inst-
ruments, BT, TEVA, Actavis, Richter, Béres, GEM, ygomi) és 
tudásalapú technológia megtelepedett már, köztük a gyógy-
szeripar, konzervipar, magas szintű információ-technológia, 
valamint jelentős szerepe van a mezőgazdasági termelésnek. 

A Debreceni Egyetemi Ipari Park egy 25,59 hektáros te-
rület, amely a Debreceni Egyetem Agrár- és Gazdálkodástu-
dományok Centrumának szomszédságában található.

Az Ipari Park területén a kiépített infrastruktúra (köz-
világítás, energiaközpont, vízközmű, földgáz, optikai kábel, 
telefon, buszközlekedés) a modern működési feltételeknek 
megfelelően lett kialakítva, ami mellett lehetőség van kiegé-

szítő szolgáltatások (menedzsment, képzés-szervezés, ta-
nácsadás, projekttervezés, K+F szolgáltatás, piackutatás, egy-
séges arculat) igénybevételére is a betelepülő vállalkozások 
számára.

Jelenleg a Parkban az informatikai tevékenységet ellátó 
IT Services Hungary épülete helyezkedik el, mintegy 1200 
munkavállalót foglalkoztatva.

Debrecenben az Agrár Ipari Park egy olyan Science Park, 
amelyben egyedülálló lehetőség nyílik a magánszféra befek-
tetői elképzelései és a Debreceni Egyetem által nyújtott lehe-
tőségek egyesítésére. „A park várja a befektetőket” – mondja 
Harsányiné Séllyei ágnes, az Agrár Ipari Park ügyvezetője.

támogassa a Debreceni Egyetem ipari partnerekkel vég-
zett kutatási és fejlesztési programjait (elsősorban élel-
miszer és gyógyszeripar, informatika), segítve ezzel az 
új vállalkozások növekedését és a gazdaság fejlődését,
katalizálja az innováció-alapú vállalatok létrehozását 
és növekedését, 
stimulálja és menedzselje a tudás és a technológia áram-
lását az egyetemek, a kutató-fejlesztő intézmények, vál-
lalatok és piacok között,
olyan környezeti feltételeket teremtsen, ahol tudás-
alapú vállalkozások fejlődhetnek ki, közeli kapcso-
latban tudásközpontokkal, a betelepült vállalkozások 
élvezzék a Debreceni Egyetemmel való együttműkö-
dés előnyeit.

A Science Park célja, hogy
▪

▪

▪

▪

Magyarország – nyugati mintára életre hívott – egyetlen tudás-intenzív 
egyetemi „központja” azzal a céllal jött létre, hogy a felsőoktatás és az üzleti 
szféra együttműködésének eredményei hasznosuljanak, az oktatási, kutatá-
si, szaktanácsadási tevékenység területén egyaránt. Harsányiné Séllyei ág-
nes, az Agrár Ipari Park ügyvezetője mindehhez hozzáteszi: ez a tudáspark 
a város és az egyetem „erősségeinek”, fejlesztési potenciáljainak kiaknázása 
mellett, minden szempontból kiváló befektetési lehetőséget kínál a betelepü-
lő vállalkozások innovatív elképzeléseinek megvalósításához.

Az ügyvezető felhívja a figyelmet arra, hogy Debrecen az M35-ös au-
tópálya révén Budapestről 2 órán belül elérhető. A légi közlekedés szem-
pontjából kiemelkedő jelentőséggel bír a debreceni repülőtér, amely 2003-tól 
állandó nemzetközi határnyitású kereskedelmi és utasszállító repülőtérként 
működik. 

Várja a befektetőket a 
debreceni Agrár Ipari Park
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lovasoktatás központja
A Debreceni Agrártudományi Egye-
tem 1997-ben alapította a Debreceni 
Lovasakadémiát. Az alapító egy olyan 
lovasoktatási és lovas szakmai köz-
pontot hozott létre, mely segítséget és 
válaszokat ad a lovas élet minden terü-
letét érintő  kérdésekre, s az egyetem 
tudás tőkéjére alapozva lovas szakem-
bereket képez. Ma már a régió meg-
határozó lovas oktatási központjaként 
működik a Debreceni Lovasakadémia.

A Nagyerdő szívében, gyönyörű környezetben, a Debreceni 
Egyetem Agrár- és Gazdálkodástudományok Centruma (DE 

AGTC) központjától mindössze 10 perc sétányira található a 
lovas központ. 

A Debreceni Lovasakadémia mindennapi oktatási fel-
adata a Ménesgazda hallgatók gyakorlati oktatása, emellett 
a testnevelési órán lovaglást választók lovagoltatása. Amel-
lett ugyanis, hogy a DE AGTC állattenyésztési hallgatói 
gyakorlati képzés keretében mindennapos látogatói a lovas 
központnak, az egyetem 15 karának hallgatói is lehetőséget 
kapnak arra, hogy testnevelésórán a lovas központban lova-
golhassanak. A Semmelweis Egyetem Lovaskultúra Szak-
oktatóinak gyakorlati lovasoktatása, valamint vizsgatábo-
rainak lebonyolítása is a Lovasakadémia oktatási feladatai 
közé tartozik.

A lovas sportok szerelmeseinek is tud szakmai progra-
mot nyújtani a DE AGTC lovas központja. A Magyar Lovas 
Szövetség által elismert edző képzéseket tartanak, vizsga 
táborokat szerveznek a Lovas sportoktatóknak. A Magyar 
Lovas Szövetség Rajtengedély vizsga központjaként is mű-
ködik a Debreceni Lovasakadémia, a létesítményben évről 
évre egyre több a rajtengedély vizsgázók száma. Évente két 
alkalommal regionális díjugrató verseny zajlik a kitűnő ver-
senypályán, elsősorban az utánpótlás korosztály számára. A  
Lovasakadémián folyó szakmai és oktatási munka elismeré-
se a Lovassport Népszerűsítéséért kiírt vándordíj rendszeres 
elnyerése.

A Debreceni Lovasakadémián zajló folyamatos, magas 
szintű szakmai munka eredménye, hogy hallgatóik és a lo-
vasversenyeken induló lovasok Magyar Bajnoki címekkel 
rendelkeznek. A korosztályos válogatott tagjai a kontinens 
viadalok rendszeres résztvevői.



26

Nagyító
Loupe

Az intézmény minden lovaglás iránt érdeklődő számá-
ra nyitott. A lóval rendelkező bértartók is szívesen tartják 
lovaikat az igényes, magas szakmai szinten működő intéz-
ményben. A több mint másfél évtizede működő lovas ok-
tatási központ elért eredményei, az egyetemi tudástőkén 
alapuló, országosan is elismert szakemberek által végzett 
munka gyümölcsözik. Biztosítja, hogy DE AGTC Debreceni 
Lovasakadémiája az „új idők új elvárásainak” is magas szin-
ten meg tudjon felelni és magáénak tudhassa a Tiszántúl Lo-
vas Oktatási Központja címet.
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Debreceni Egyetem 
Agrár- és Gazdálkodástudományok Centruma 
kiemelt támogatója

Vidék Magazin összeállítás

ELŐFIZETÉSI AKCIÓ!



Country 
Magazine
Magazine of Hungary

Mezőgazdaság
Agriculture
Cégek
Companies

Country 
Magazine
Magazine of Hungary

Cégek
Companies

Country 
Magazine
Magazine of Hungary

+ ELŐFIZETŐINK KÖZÖTT CSALÁDI, KÉTSZEMÉLYES HÉTVÉGÉKET SORSOLUNK KI:

Előfizetőknek kedvezmény!

GERÉBY KÚRIA
LAJOSMIZSE 

  

GEDEON  
TANYAPANZIÓ
BUGACPUSZTA

EGRI KORONA  
BORHÁZ WELLNESS 

HOTEL, DEMJÉN

ELŐFIZETÉSI AKCIÓ!
Restaurant & Gastro  

Pension  

„Gargamelo” 
Poreč, Dalmatinska 10. 

Horvátország 
http://gargamelo.info

MEGRENDELŐLAP
Előfizetésben megrendelem a Vidék Magazin
/ Country Magazine c. lapot  példányban.

Előfizetési díj:

 ÉVRE 5700 Ft

 FÉLÉVRE 3000 Ft

 NEGYEDÉVRE 1800 Ft

Megrendelő (fizető): . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .
Cím: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .
 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .
Kézbesítési cím:  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .
 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .
     (csak akkor töltse ki, ha a fizető cím nem azonos a kézbesítési címmel)

  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .
    aláírás
A megrendelőlapot a következő címre, 
borítékban szíveskedjen feladni:

NEWSPAPERS
1580 Budapest, Pf: 176. 

Megrendelhető e-mailen vagy telefonon is:
videkmagazin@gmail.com

06-70-420-3456

KözéLET,
gAzDASÁg,  
MESTErFoKoN

Az ország magazinja

Country Magazine Magazine of Hungary

A préMIuM MINőSég



28

Vidék 
Magazin

Az ország magazinja

BERLINBEN VáLTOZHAT AZ ORBáN-KORMáNy MEGíTÉLÉSE

Bár lapzártánk idején ne-
héz megjósolni, hogy milyen 
kormány alakul Németor-
szágban, a szeptember végi 
választások nyomán a kon-
zervatív CDU/CSU és az SPD 
(szocdemek) nagykoalíciója 
vagy a CDU/CSU és a Zöldek 
összefogása lehetséges csu-
pán. Bármelyik valósul meg, 
változhat a magyar-német vi-
szony is, hiszen az eddig el-
lenzékben lévő szociáldemok-
raták és a Zöldek politikusai 
egyaránt bírálták korábban 
Orbán Viktort és kabinetjét.

A német választásokon jelentős, 41,5 százalékos győzelmet 
aratott az uniós pártszövetség, az eddigi kormány döntő ere-
jét adó CDU/CSU. A konzervatív pártok sikerét – a keresz-
tény pártszövetség 7,7 százalékkal kapott több szavazatot, 
mint négy éve – azonban árnyalja, hogy eddigi koalíciós 
partnerük, a liberális FDP a második világháború utáni né-
met történelemben először nem jutott be a Bundestagba. Az 
FDP ugyanis nem tudta átugrani az alsóházba való bejutás 
5 százalékos küszöbét, csak 4,8 százalékig jutott. (Az FDP az 
országos voksolás előtti bajorországi választásokon már ki-
bukott a tartományi törvényhozásból.)

így most Angela Merkel (CDU) kancelláron múlik, hogy 
kivel kíván a jövőben kormányozni. A CDU/CSU ugyanis a 
630 tagú Bundestagban 311 helyet szerzett, öttel kevesebbet 
az abszolút többségnél – az előzetes eredmények szerint. Az 
egyik lehetőség a 2005-2009 között viszonylag jól működő 
nagykoalíció lenne. Merkel először valóban az SPD-vel kezd 
tárgyalni. A választásokon 25,7 százalékot szerző szociál-
demokratákkal alkotott nagykoalíció Németország számára 
hatékony lenne, mint ahogy az volt néhány évvel ezelőtt is. 
ám ez az SPD számára kevésbé kedvező: 2009-ben ugyanis 
rendkívül meggyengülve kerültek ki a „kényszerházasság-
ból”. Éppen ezért a szocdemek most ódzkodnak az újabb kö-
zös kormányzástól, és ezt a választások utáni első nyilatko-
zataik is sejtetik. A SPD ráadásul kudarcként éli meg, hogy 
most csak 2,7 százalékkal tudta növelni szavazóinak számát 

2009-hez képest, hiszen a párt ellenzékben volt az elmúlt 
négy évben, amikor konzervatív-liberális koalíció irányította 
Németországot. 

Csakhogy a konzervatív kancellár, Angela Merkel időköz-
ben megszilárdította választói bázisát. Az Európát 2007 óta 

Német voksok után

Különleges magyar-német gazdasági viszony

Különleges a helyzet a magyar-német gazdasági 
ügyekben: miközben a német tulajdonban lévő ma-
gyarországi vállalatok közül az áramszolgáltatókat 
a rezsicsökkentés, a bankokat és a telekomcégeket a 
különadók sújtják, addig például a német autógyárak 
virágzanak, és jelentős kormányzati kedvezménye-
ket kapnak (Audi) vagy fővárosi busztendert nyernek 
(Mercedes). Igaz, immár az egyik nagy német áram-
szolgáltató, az E.ON is elégedett lehet: a magyar álla-
mi tulajdonban lévő MVM busás összegért, 870 mil-
lió euróért kivásárolja a német cég hazai földgázipari 
érdekeltségeit. A Siemens pedig stratégiai partnerségi 
megállapodást kötött a magyar kormánnyal, s a Tarlós 
István vezette fővárosi vezetésnek is komoly gesztust 
tett idén: a budapesti négyes metró építésénél 40 mil-
lió eurót engedett többletköveteléseiből.
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sújtó válságot Németország relatíve kicsiny károkkal vészel-
te át, és Merkel a krízistől irtózó, biztonságra törekvő néme-
tek „anyafigurájává” nőtte ki magát (nem véletlenül nevezik 
„Mutti”-nak). Hasonló családtagként csak a másik „konzer-
vatív ikont”, Helmut Kohlt emlegették, őt egyszerűen „öreg”-
nek („der Alte”) hívták. 

Merkel tehát egyelőre leválthatatlan, ám koalíciós lehe-
tőségei igen szűkösek. A Bundestagba ugyanis a szocdeme-
ken kívül csak a Zöldek (8,4 százalék) és a Baloldal (8,6 szá-
zalék, immár a Bundestag harmadik legnagyobb pártja) 
került be. Nincs bent ugyanakkor az euroszkeptikus 
Alternatíva Németországért tömörülés, amely új 
párt létére elképesztően sok szavazatot kapott, 
4,7 százalékkal majdnem teljesítette a par-
lamenti bejutás feltételét. (Egyes szakvéle-
mények szerint szélsőjobboldali szavazók is 
támogathatták ezt a pártot.)

A Zöldek 8,4 százalékos mostani eredményükhöz képest 
relatíve sokat, 2,3 százalékot veszítettek 2009-hez képest. 
Ennek oka rendkívül gyenge és hibás ötletekkel teli kampá-
nyuk volt, de törzsszavazóik garantálják biztos parlamenti 
bejutásukat. A Zöldek választó bázisa körülbelül 5 százalé-
kot tesz ki – ez derült ki az Allensbach közvélemény-kutató 
intézet szakértőjének, Dr. Thomas Petersennek a választások 
előtt tartott budapesti előadásából. (A rendezvényt, ahol a 
Vidék Magazin munkatársa is jelen volt, a magyarországi 
német nagykövetség szervezte – a szerk.) Merkel most nem 
zárta ki azonban a Zöldekkel kötendő koalíciót sem.

A Baloldal (Linke) az egykori NDK-ban, a jelenlegi keleti 
tartományokban erős bázissal rendelkező párt még a szocde-
mek számára is vállalhatatlan koalíciós partnernek számít, 
nemhogy a konzervatívoknak. ők tehát kizárt, hogy kor-
mányra jussanak. 

Éppen ezért van esély a nagykoalícióra, vagyis a CDU/
CSU és az SPD közös kormányalakítására, de nem teljesen ki-
zárt a CDU/CSU és a Zöldek összefogása sem. Mindez érdekes 
és fontos következményekkel járhat Magyarország számára. 
Angela Merkel kormánya ugyanis viszonylagos belenyugvás-
sal kezeli Orbán Viktor kabinetjét, és a Magyarország elleni 
nyílt fellépésre nemigen hajlandó a konzervatív kancellár. 
(Bár idén márciusban azért Merkel is felszólította az EU-t, 
hogy vizsgálja meg az újabb magyar alkotmánymódosítást.) 

Ezzel szemben az SPD politikusai korábban több fóru-
mon, otthon és az Európai Unió különböző szervezeteiben 
is erőteljesebb német tiltakozást követeltek a magyar alkot-
mánymódosítások, a médiatörvény és más jogszabályok 
kapcsán. Hasonló véleményt képviseltek a Zöldek is – akik 
tavaly például az SPD-vel közösen vitték a Bundestag elé a 
magyar médiatörvény ügyét. Éppen ezért egy új összetételű 
koalíciós berlini kormány hozzáállása változhat Magyaror-
szággal szemben a közeljövőben. Kérdés azonban, hogy ha 
az ellenzékben hangosan tiltakozó SPD és a Zöldek bárme-

lyike kerül is kormányra Berlinben, az új pozícióban miként 
vélekedik majd a magyarországi folyamatokról.

Írta: Szegő Iván Miklós
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Szeptemberben négy magyarországi vidéki városban, Nyír-
bátorban, Vácon,  Szigetszentmiklóson és Baján is időközi ön-
kormányzati választásokat tartottak. Mind a négy városban 
javított 2010-es teljesítményén a baloldal.

A leglátványosabban Szigetszentmiklóson, ahol a Ma-
gyar Szocialista Párt (MSZP), az Együtt– a Korszakváltók 
Pártja (Együtt) és a Demokratikus Koalíció (DK) közös jelöltet 
állított. A 8-as egyéni választókerületben a három ellenzéki 
tömörülés közös jelöltje, Ladányi Sándor nyert: 359 szavaza-
tot szerzett, ami voksok abszolút többségének, 52 százaléká-
nak felel meg és a 2010-es 29 százalékos eredményhez képest 
óriási emelkedés. Három éve még a kormánypártok közös 
jelöltje győzedelmeskedett itt 32,7 százalékkal, igaz, csak há-
rom százalékponttal kapott többet szocialista vetélytársánál.

Vácon a kormánypártok támogatottságának csökkenése 
ellenére is a Fidesz Magyar Polgári Szövetség (Fidesz) és a 
Kereszténydemokrata Néppárt (KDNP) közös indulója nyert 
a 2-es számú egyéni választókerületben rendezett időközi 
önkormányzati képviselőválasztá-
son. A jobboldal a püspöki székhely 
centrumában különösen erős, de 
2010-ben a KDNP és a Fidesz egymás 
ellen indított polgármester-jelölteket. 
Idén közös jelöltet indítotak, így Vá-
con most a fideszes jelölt nyerni tu-
dott ugyan, de csak 384 szavazattal, 
ami kevesebb, mint a három évvel 
ezelőtti 482. Az MSZP és a DK jelöltje 
(Vácon nincs az Együttnek szerveze-
te) most csak 69 szavazattal maradt 
el a Fidesztől. 2010-ben még 134 volt 
a plusz a Fidesz javára, a KDNP-vel 
együtt pedig a kormánypártok há-
rom éve még 512(!) szavazattal kap-
tak többet a választókerületben az 
MSZP-nél. Ez az 512-es különbség 
csökkent tehát hetedére, nyolcadára: 
69 voksra.

Nyírbátorban a 6-os egyéni vá-
lasztókerületben 2010-ben egy füg-
getlen jelölt a szavazatok 42 százalé-
kával nyert a fideszes és a szocialista 
jelölt előtt. Most az MSZP itt 2002 óta 

a legjobb eredményét érte el, a voksok abszolút többségével, 
57 százalékával. Pedig ez a körzet nem „tipikusan baloldali”.

Baján, a 3-as számú önkormányzati 
választókerületben is folytatódott a bal-
oldal erősödése, de „első körben” így is 
a Fidesz jelöltje, Kovács Csaba nyert a 
szeptember 22-ei időközi voksoláson, 30 
százalék fölötti részvétel mellett. A 46,9 
százalékos eredmény – 467 szavazat a 
996 voksból – rosszabb a 2010-es itteni 
Fidesz-győzelemnél. Akkor 523 sza-
vazatot kapott a jobboldali jelölt a 888 
voksból, ami 58,9 százalék. Most a má-
sodik Teket Melinda, az MSZP-Együtt-
DK közös jelölje lett, 406 szavazattal. Ez 
a 41 százalékos eredmény jobb a szoci-
alisták által is támogatott 2010-es jelölt 
23 százalékánál, azaz a baloldal 204 
szavazatot szerzett a három évvel ez-
előttihez képest. Lapzártánkkor derült 
ki, hogy a Kecskeméti Törvényszék bí-
rói tanácsának határozata szerint a 32-
es szavazókörben kampánycsend sértés 
történt, ezért a bajai szavazást meg kell 
ismételni. 

 Írta: Szegő Iván Miklós

Időközi választások
ERőSöDIK, DE NEM MINDENHOL NyERT A BALOLDAL MAGyARORSZáGON
A szeptemberi időközi önkormányzati választások eredményeiből országos jóslásokba nehéz lenne 
bocsátkozni, ám eltolódások egyértelműen látszanak a váci, a nyírbátori, a szigetszentmiklósi és ba-
jai eseményekből. Nagy kérdés tehát, hogy a nagyobb kormánypárt jelentős fölénye valóban megko-
pott-e, vagy helyi, elszigetelt esetekről van szó csupán?

Független kistelepülések

Az északkelet-magyarországi kistelepülésen, Be-
kölcén Gálné Mátrai ágnes független jelölt nyert a 
szeptember közepén rendezett időközi polgármes-
ter-választáson, a három független induló közül 160 
szavazatot szerezve, 10 szavazattal legyőzve az elő-
ző polgármestert. Mikosszéplakon, Vas megyében 
a szeptember 22-ei időközi választáson az egyedüli 
jelölt, a független Böröcz László lett polgármester, a 
93 leadott voksból 89-et kapott. Aznap a Zala megyei 
Nemespátrón is az egyedüli jelölt, a független Dezső 
Tiborné lett a polgármester, a 120 leadott voksból 84 
érvényes szavazattal.

Szavaznak a küldöttek a Fidesz huszonötödik, 
tisztújító kongresszusán a Millenáris Parkban 
2013. szeptember 28-án

Fotó: Koszticsák Szilárd



Lélektani jelentőségek
ILyEN AZ, AMIKOR SENKI NEM DőLHET HáTRA

Juhász Attila, a Political Capital vezető elemzője és Szomszéd Orsolya, a Nézőpont Elemzőintézet 
Nonprofit Kft. vezető elemzője egyaránt óv az időközi választásokon tapasztalt események túlértéke-
lésétől. A szakértők még a bajai választási mizéria előtt nyilatkoztak a Vidék Magazinnak.
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Juhász Attila Szomszéd Orsolya

„Az alapszabály az, hogy a helyi, időközi választások 
eredményéből nem érdemes messzemenő következtetéseket 
levonni. A legtöbb ilyen helyi esemény, mint a váci, vagy a 
szigetszentmikósi, olyan kis területen, csekély létszámmal 
zajlik, hogy nem érdemes országos trendeket beléjük látni. 
Ugyanis nem tudjuk, hogy akik egy számukra végül is tét 
nélküli voksolásra nem mennek el, hova szavaznának egy 
országgyűlési választáson” – mondja Juhász Attila, a Political 
Capital vezető elemzője. Hozzáteszi: a két említett időközi 
választásnál jelentősebb szolnoki szavazáson is a baloldali je-
lölt vitte el a pálmát, a korábban mindig is fideszes körzetben.

Szomszéd Orsolya, a Nézőpont Elemzőintézet Nonpro-
fit Kft. vezető elemzője szerint is legfeljebb lélektani jelentő-
sége lehet az időközi választások eredményeinek: az MSZP 
hivatkozhat a helyi győzelmekre, ami önbizalmat adhat a 
baloldalnak, míg a Fidesz-tábort is felrázhatják ezek az ered-
mények, azt üzenve: hiába vezetnek toronymagasan a közvé-
lemény-kutatási adatok szerint, nem dőlhetnek hátra.

Juhász Attila figyelemre méltónak tartja, hogy a Fidesz 
szavazóinak száma mindenhol jelentősen visszaesett, gyen-
gült az elkötelezettségük. A párt a korábbi időszaknál ne-

hezebben mozgósítja híveit még azokban a körzetekben is, 
ahol ciklusokra visszatekintve mindig nagy volt a fölénye. Ez 
azért is érdekes, mert egyébként a kormánypárt szavazói a 
legelkötelezettebbek, aktívabbak és a Fidesz a közvélemény-
kutatások adatai szerint még mindig jelentős előnnyel vezet. 
Az erős támogatottság és az időközi választások megcsap-
pant szavazóbázisa, az elvesztett voksolások között a köz-
vélemény ellentmondást lát. Pedig a Political Capital vezető 
elemzője szerint nem biztos, hogy valóban létezik ellentmon-
dás. Sokan ugyanis a közvélemény-kutatásoknál csak rövid-
távú méréseket vesznek figyelembe, márpedig a tendenciák 
a hosszabb távú adatsorok vizsgálatakor derülnek ki. 

„Minden helyi eredmény mögött helyben kell keresni az 
okokat, vizsgálva a korábbi választások adatait, a jelöltek sze-
mélyes adottságait, a helyi kampány jellegzetességeit” – ma-
gyarázza Szomszéd Orsolya. „Ne felejtsük el, pár száz szava-
zatról van szó ezekben az esetekben, amit nem lehet országos 
viszonyokra vetíteni. Ha egyik vagy másik oldal képviselői 
úgy érzik, nincs tétje a szavazásnak – például nem múlik raj-
ta a képviselőcsoportban a többség, vagy csupán egy évre 
szól a döntés –, akkor kevésbé motiváltak, nem mennek el 
voksolni” – fejti ki Szomszéd Orsolya.
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Juhász szerint akiknek most nincs párt preferenciájuk, 

azok egy része visszanyerhető a Fidesz számára. Az is igaz 
ugyanakkor, hogy a pártot ma még nem választók között na-
gyobb az aránya azoknak, akik elégedetlenek a kormánnnyal. 
„Az ellenzék gondja az, hogy az elégedetlenek táborából 
nem sikerült edddig jelentős tömegeket maga mellé állítani. 
A Medián és a Szonda  közvéleménykutató felmérése szerint 
majd’ egymillió olyan szavazó van, aki aktív elkötelezetlen, 
vagyis nincs egyelőre párt preferenciája, de elmenne szavaz-
ni. Ezek nagyobb része biztosan inkább kormányellenes be-
állítottságú. Az a nagy kérdés, hogy a nekik alapvetően nem 
rokonszenves ellenzéki pártokra hajlandók-e voksolni, csak 
hogy leváltsák a jelenlegi hatalmat” – fejti ki Juhász Attila.

Szomszéd Orsolya hozzáteszi: amellett, hogy az ellenzék 
továbbra sem tud kormányzóképes alternatívát felmutatni, 
és a győzelembe vetett hit is hiányzik a baloldalon, az sem 
látszik, milyen jövőképpel, elképzelésekkel rendelkeznek az 
ellenzéki pártok az ország irányítását illetően. A kormány-
oldalon határozott válasz van ezekre a kérdésekre, amelyet 
lehet kritizálni, amellyel lehet egyet nem érteni, de amely cé-
lokat a kormány következetesen képviseli. „Ezt láttuk az EU-
val folytatott vita során is” – teszi hozzá a Nézőpont vezető 
elemzője. „A rezsicsökkentés pedig olyan mindenkit érintő, 
kézzelfogható, számszerűsíthető pozitív intézkedés, amely 
folyamatos beszédtémát ad, állandó megjelenési lehetőséget 
biztosít a kormányoldal számára. Illeszkedik a kormány po-
litikájának egészébe, miszerint a magyar családokat kívánják 
támogatni. ám a választást nem önmagában a rezsicsökken-
tés fogja eldönteni. A kampányhajrában még bármikor tör-
ténhet valamely váratlan esemény. Emellett komoly tétje lesz 
a választásnak a mozgósítás, hogy a választók úgy érezzék, 
van értelme, súlya a szavazatuknak” – fejti ki a szakértő.

Juhász szerint a kormányzat rezsicsökkentő lépései arra 
alkalmasak, hogy mérsékeljék az elégedetlenséget és ezzel 

korlátozzák azok számát, akik a számukra nem igazán el-
fogadott ellenzékre is inkább szavaznának, csak távozzon a 
mostani kabinet. „A rezsicsökkentés arra jó, hogy visszave-
gyen abból a dühből, ami elvinné az embereket szavazni” – 
sommázza a szakember. Rámutat: nem is eredménytelenül, 
hiszen a bejelentések óta nem csökkent, inkább némileg nőtt a 
Fidesz támogatottsága, mérséklődött a kormánnyal szembeni 
elégedetlenség és kevesebben mondják, hogy rossz irányba 
mennek a dolgok. Hiába nem jelent nagy megtakarítást a re-
zsicsökkentő akciósorozat, hiába nőnek más költségek – ban-
ki, tranzakciós, telefon és egyebek –, az emberekre jobban 
hatnak az ilyen hangulati elemek, mint a rideg számok. 

A Nézőpont vezető elemzője úgy véli: mivel nem jött lét-
re a sokat emlegetett ellenzéki összefogás, tekintve, hogy a 
baloldali pártok külön listán indulnak és nem lesz közös mi-
niszterelnök-jelöltjük sem, nagyon nehéz a győzelem esélyét 
sugározniuk szimpatizánsaik felé, akik eddig azt hallgatták: 
„csak együtt sikerülhet”. Szomszéd Orsolya hozzáteszi: mi-
vel óriási erőfeszítés megy el arra, hogy az MSZP és az Együtt 
egyáltalán elmagyarázza a potenciális szavazóiknak, miért 
jó a megállapodásuk, így kevés energiájuk marad például a 
rezsicsökkentés opponálására, látható, mennyire nincs meg 
rá a válaszuk.

„Abban viszont igaza van Orbán Viktornak, hogy nem 
dőlhetnek hátra, mert amikor ennyi embernek nem ismerjük 
a párt preferenciáját, akkor azért jöhetnek meglepetések” – 
hívja fel a figyelmet a Political Capital vezető elemzője. „Főleg 
akkor, amikor azt sem tudjuk, hogy a trafik botrány, vagy a 
takarékszövetkezetek államosítása mikor szivárog le a széles 
közvélemény tudatáig. Ráadásul az ellenzék csak nemrégen 
zárta le az alkudozást, ami miatt eddig nem maradt erejük és 
energiájuk a kampányra. Meglátjuk, mit hoz a konyhájukra, 

ha végre nem egymással foglalkoznak, 
hanem elkezdenek a kormány ellen kam-
pányolni ” – véli Juhász Attila. 

„Azoknak a körében, akik elmenné-
nek szavazni, tehát jelzik részvételüket, 
de még nem tudják, hogy kire voksol-
janak, vagy nem mondják meg (rejtőz-
ködnek), komoly növekedési potenciállal 
rendelkezhet a baloldal. Hiszen a bizony-
talanok fele kormányváltó hangulatban 
van. ám ne feledjük, körükben a Jobbik-
nak is lehetnek tartalékai” – figyelmeztet 
Szomszéd Orsolya.

Írta: Bihari Tamás
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Nem mindenki van tisztában azzal az alapvető elvárással, 
hogy például bizony tekintettel kell lenni a másik ember 
nyugalmára. A tapasztalatok szerint manapság szinte min-
denki úgy gondolja, hogy csendháborítást csakis 22 óra után 
lehet elkövetni. Pedig ez nem így van. A szabálysértésekről 
szóló törvény ide vonatkozó passzusai szerint csendhábo-
rítást az követ el, aki indokolatlanul olyan nagy zajt okoz, 
mely alkalmas lehet 
mások nyugalmának 
megzavarására. Tehát 
a törvény értelmében 
nem is kell, hogy a 
keltett zaj ténylegesen 
megzavarja mások 
nyugalmát. Továbbá a 
csendháborítás nincs 
időponthoz kötve, 
ugyanúgy megvalósít-
ható például reggel 6, 
mint délután 4 órakor. 
A döntéshozók persze 
nem feltétlenül erre 
gondolhattak, amikor 
a 2013 őszétől önálló 
tantárgyként bevezet-
ték a hit- és erkölcstan 
és hittan tárgyakat az 
általános iskolákban. 

Amit a köznevelésről szóló törvény parlamenti záróvitája 
során egy önálló képviselői indítvány vetett fel, s az ország-
gyűlés nagy többséggel elfogadta. Emellett szólt, hogy az 
utóbbi évtizedekben viszonylagossá váltak a társadalmakat 
szervező értékek, nehéz a szorgalmas, becsületes munka 
mellett érvelni, hiszen több esetben is látjuk, hogy az ügyes-
kedő néha könnyebben boldogul, általánosan elfogadhatóvá 
válhat a normaszegés, a hazugság, és néhol a deviancia is kö-
vetendő példává válik. Ami pedig a vallástant illeti: hitbéli 
meggyőződéstől függetlenül, Európa kultúrája érthetetlen 
mindazok számára, akik ezt a „kódrendszert” nem ismerik.

Kik fogják oktatni ezeket a tárgyakat, s kell-e ehhez kü-
lön képzés? Erkölcstant felső tagozaton a pedagógusok a tan-
tárgynak megfelelő szakos tanári végzettséggel, vagy a felső 

tagozaton tanításra feljogosító pedagógus végzettséggel és 
hatvan órás továbbképzés után taníthatnak. Alsóban a többi 
tantárgyhoz hasonlóan az erkölcstant is a tanítók taníthatják. 
Az erkölcstan oktatására a felkészítés régóta szerepel a to-
vábbképzési jegyzéken, így a tantárgy bevezetéséhez a meg-
felelő képzettségű pedagógusok rendelkezésre állnak. Hit- és 
erkölcstan esetében az egyház alkalmazza a hitoktatót. Neki 

egyházi felsőoktatási 
intézményben szerzett 
hitoktatói, hittantanári 
képesítéssel, vagy más, 
a hitélettel kapcsolatos 
felsőfokú képesítéssel 
és az illetékes egyházi 
hatóság megbízásával 
(missio canonica) kell 
rendelkeznie. Tehát 
lehet hittanár, pap, lel-
kész, teológus… stb.

A gyakorlatban az 
erkölcstan órán a taná-
rok például irodalmi 
műveket, műalkotáso-
kat helyeznek új meg-
világításba. A magyar 
órákon ugyanis nem 
feltétlenül vitatják meg 
a pedagógusok tanítvá-

nyaikkal, milyen emberi, erkölcsi kérdéseket vet fel például 
az a gyilkosság, amelyet Toldi Miklós a malomkő elhajításá-
val elkövet. Az erkölcstan órákon célzottan, sokféle módszert 
– akár a drámapedagógia eszközeit is – használhatnak a ta-
nárok. A téma szinte kifogyhatatlan gazdagságát jellemzi, 
hogy az egészségnevelésen, a természetismereten át szinte 
valamennyi tantárgyhoz kapcsolódóan felvethetők erkölcsi 
kérdések.

A hit-és erkölcstan tartalmának meghatározása az egy-
házi jogi személy joga és kötelessége, ebbe az iskola, az ál-
lam nem szól bele. Ez tehát egy világnézetileg elkötelezett, az 
adott egyház tanításának megfelelő tartalom.

Írta: Ecsédi József

Tudni illik, mit illik
A CSENDHáBORíTáSTóL AZ ILLEMTANIG – íROTT ÉS íRATLAN SZABáLyOK

Manapság egyre többen érzik úgy, mintha valami kiveszett volna társadalmunkból. Az emberek 
elridegültek egymástól, szinte senki nincs tekintettel a másikra, a régi korok hasznos tanításait, er-
kölcsi szabályait elfeledtük. Mert e szabályok többsége írott és íratlan formában részben öröklődött 
ugyan, erkölcsi értelemben azonban szinte teljesen kiveszett a ma átlagemberéből.

Kiss Zsolt törzszászlós, a Vas Megyei Rendőr-főkapitányság munkatársa tanórát tart 
Az iskola rendőre címmel a Rumi Rajki István Általános Iskolában

Fotó: Kászoni László
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Hitel a növekedésért
EGy PROGRAM, AMIT SOKAN TáMOGATNAK

Nem könnyű mostanság olyan kormányzati, vagy jegybanki beavatkozást találni, melyet a gazdaság 
szereplői elismernek, támogatnak. E kevesek egyike a Magyar Nemzeti Bank által indított növeke-
dési hitelprogram.

Még akkor is elismerik ezt, ha előzetesen sokan tartottak tőle. 
Leginkább azért, merthogy az új jegybanki vezetés nyaká-
ra hág a magas – 36 milliárd euró körüli – tartaléknak, azt 
mesterséges élénkítésre fogja használni, ami alig hat a gaz-
daságra, viszont megszünteti azt a stabilitást, amit a jelentős 
tartalékszint nyújt.

Egy lépés jó irányba

Ehhez képest született meg a mintegy 500 milliárd forin-
tos, illetve még az indulás előtt 750 milliárd forintra emelt ke-
rettel az első program, amelyet a piac jó irányba tett kis lépés-
ként könyvelt el. Aztán a program, amely a hazai bankoknak 
biztosított nulla százalékos kamattal forrást, hogy azt 2,5 szá-
zalékkal kamatozva kihelyezhessék a kis- és közepes válla-
latokat segítve, egy csapásra népszerűvé vált. Kiderült, hogy 
bár a piac az elmúlt években jelentősen beszűkült, a lakossági 
fogyasztás nagymértékben visszaesett, a vállalatoknak kell a 
hitel. Nemcsak azért, mert ilyen olcsó. Természetesen ez sem 
mellékes, főleg a korábbi, drágább kölcsönök, devizahitelek 
kiváltása szempontjából.

Remény a kilátástalanságban

összességében a program élénkülést hozott. Megtörte 
azt a reménytelenséget, amely a gazdaságban kialakult az 
elmúlt években, annak hatására, hogy a bankok a válság 
következtében jelentős veszteségeket szenvedtek el, s erre a 
kormány jócskán ráerősített 2010-ben és azt követően a re-
kordméretű bankadóval, különböző devizaadós mentőak-
cióival, és legújabban a tranzakciós adóval. A folyamatos 
vegzálásra a bankok a hitelezés befagyasztásával reagáltak, 
kihelyezéseiket nagymértékben csökkentették. 

A hitelintézetek 2011-hez képest vállalati hitelállományu-
kat 10 százalékkal, a lakosságit ennél többel, 14 százalékkal 
mérsékelték. Miközben pénzüket fokozatosan vonták ki a gaz-
daságból, egyre több állampapírt vásároltak és a jegybanknál 
is mind többet fektettek be (4400 milliárd forint banki forrás 
van a jegybank kéthetes betétjében). A gazdaság szempontjá-
ból a lehető legrosszabb, amikor a kereskedelmi bankok szűkí-
tik tevékenységüket és ezen belül is inkább az államot finan-
szírozzák, mint a versenygazdaságot (június végén a jegybanki 
eszközök és az állampapírok együttes állománya a hitelintéze-
tek mérlegfőösszegének már több mint negyedét tette ki).

gazdaság
Economy

Vidék 
Magazin

Az ország magazinja

Részvénytársasági hitelintézetek hitelei (milliárd forint)

2008 2009 2010 2011 2012 2013 június

Hitelek 
összesen 19 874 18 194 12 735 17 492 14 643 14 268

Vállalkozói 6 945 6 334 3 622 5 786 5 152 4 971

Lakossági 7 130 6 718 5 103 6 762 5 689 5 484
Forrás: PSZÁF
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Közben a pénzintézetek stabilitása és jövőbeni növeke-
dési lehetősége szempontjából egyáltalán nem biztató, hogy 
a 90 napon túl késedelmes hitelek aránya a vállalati hitelek-
nél 17,2 százalékra, a lakossági jelzáloghiteleknél pedig 18 
százalékra nőtt.

Újabb lépés

A statisztikai adatokon még nem látszik a növekedési 
hitelprogram jótékony hatása, de a jelentős kereslet mind 
a kereskedelmi bankok, mind pedig a vállalkozók részéről 
meglepetésként hatott. Mindenesetre a központi bank az 
első, júniustól augusztus végéig tartó programot meghosz-
szabbította jövő év végéig és a 750 milliárd forintos keretet 
több részletben megtoldotta további 2000 milliárd forinttal. 
Erről már nem lehet úgy beszélni, hogy kis lépés. Ha az idén 
nem is, de hatása jövőre már a GDP-ben is kimutatható lesz. 
Vagyis ez a program tényleg hozzájárulhat a növekedéshez.

És a tartalék?

Közben, ha nem is drámaian, de a jegybanki tartalékok 
elkezdtek csökkenni. Nemcsak a növekedési hitelprogram 
miatt, hanem mert hiteltörlesztésekre is sor került, viszont 
külföldi kötvénykibocsátás csak az év elején volt.

Ha azonban a hitelprogram felpörög, ami üdvözlendő a 
növekedés szempontjából, az tovább terhelheti a tartalékot. 
Ráadásul formálódóban van újabb devizahiteleseket mentő 
akció, amiben szintén szerepe lenne a tartaléknak is.

Márpedig a devizatartaléknak időszakonként kiemelt a 
jelentősége. Elsősorban akkor, amikor a világgazdaságban 
a relatív pénzbőséget pénzszűke váltja fel. Mostanság pe-
dig ilyesmi várható, főleg ha az amerikai jegybank felhagy 
az eddigi monetáris lazítással. Ezért is kerülnek ismét a fi-
gyelem középpontjába a sérülékeny gazdaságok és azok de-
vizatartalékai. És ezért is fogalmazott úgy a közelmúltban 
a Standard&Poor’s  nemzetközi hitelminősítő intézet, hogy 
Magyarország igen gyenge kilátásokkal rendelkezik, és még 
a régión belül is lemaradó. Aggodalmának egyik tárgya az 
volt, hogy a devizatartalékokhoz képest magas a rövid lejá-
ratú adósságállomány. Vagyis a jelenlegi adósság struktúra 
nagyobb tartalékot igényelne.

Hasonló okok miatt kellett 2008 októberében az IMF 
segítségét kérni.

Írta: Kovács Lajos

MNB tartalékok (millió euró)

2008 2009 2010 2011 2012 2013* 2013**

24 040 30 676 33 674 37 774 33 881 35 308 30 550
* május ** augusztus  Forrás: MNB

Tranzakciós illeték bonyodalmak – 208 százalékos adó

A jelenlegi gazdaságpolitika hirdeti: nem a lakosságot, 
inkább a bankokat adóztatja. Ennek megfelelően soka-
sodnak a pénzintézetek terhei. Ezek egyike a tranzakci-
ós illeték. Az ügyfelek banki műveletei után – kézpénz-
felvétel, átutalás – a bankok adót fizetnek. Az idén ebből 
mintegy 300 milliárdos bevételt remélt a költségvetés.

A kormányzati gazdaságpolitikusokat azonban több 
csalódás érte. Egyrészt a bankok az illetéket egyre na-
gyobb részben az ügyfelekre, vagyis a lakosságra terhe-
lik. Másrészt a lakosság költségérzékeny, így igyekszik 
kikerülni a terhet. Ennek hatására a bevétel jócskán el-
marad, az év első hónapjaiban csak a fele lett a vártnak.

Erre a kormány elég durván reagált: az év közepén 
a készpénzfelvételnél duplájára, az átutalásnál másfél-
szeresére emelték az illetéket és a május végéig elmaradt 
bevétel pótlására 208 százalékos, 75 milliárd forintos 
egyszeri illetéket vetettek ki a bankokra. A pénzintéze-
tek erre újabb fiókokat zárnak be, vagyis a szolgáltatást 
tovább rontják és megpróbálják visszamenőleg átháríta-
ni az elvonást az ügyfelekre. Közben a költségvetés még 
mindig nincs a pénzénél, mivel a bevételek továbbra sem 
elegendőek.
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Csábító nyugdíjvagyon
LENGyEL, MAGyAR, KÉT Jó BARáT…

Sokszor hallani: mennyi pénzt fizettem be és mégis alig ka-
pok nyugdíjat. A köztudatban kicsit leegyszerűsítve úgy él 
a rendszer, hogy az évek során levont, befizetett járulékok 
valahol felhalmozódnak, hogy abból fedezzék az évtizedek 
múlva esedékessé váló nyugdíjakat. De az állami nyugdíj-
rendszer nem így működik. Nincs félretett pénz, nincs fel-
halmozás, tartalékolás a jövőre. Ehelyett a befizetett pénzt 
azonnal el is költik, vagyis amit elvesznek az aktívaktól, azt 
kapják a nyugdíjban lévők.

Ezt a nem kimondottan ösztönző rendszert voltak hi-
vatottak finomítani, kiegészíteni a kötelező magánnyugdíj 
szisztémák, amelyek révén a dolgozóktól levont összeg egy 
része nem vándorolt azonnal a nyugdíjasok zsebébe, hanem 
előbb nyugdíjpénztárakban landolt, hogy gyarapodjon és 
várja ki azt az időt, amikor a befizető nyugdíjas lesz és neki 
lesz szüksége a járadékra.

Ilyen vegyes rendszer épült ki a 90-es években több or-
szágban, köztük Magyarországon és Lengyelországban is. 
Ettől még tovább élt az állami nyugdíjrendszer és a nyugdí-
jasok is megkapták a járandóságukat, de csak részben a dol-
gozói levonásokból, a pénztárakba irányított és így az éppen 
nyugdíjban levők számára elvesző összeget a költségvetés 
pótolta ki folyamatosan. Ez egyre nagyobb terhet jelentett a 
költségvetésnek, viszont lényegesen javította az öregedő tár-
sadalom nyugdíjkilátásait. 

Úgy tűnik, ez utóbbit áldozták fel Magyarországon 2010-
2011-ben és Lengyelországban most, hogy javítsanak a költ-
ségvetés állapotán és mérsékeljék az államadósságot. 

Vagyonelvonás

Mindkét országban az elmúlt másfél évtized során a 
pénztárakban jelentős vagyon halmozódott fel. Ez a vagyon, 

amely Magyarországon közel 3000 milliárd forint volt, a GDP 
mintegy 10 százaléka, Lengyelországban 274 milliárd zlotyt 
ért el, ami a GDP 14 százaléka, hirtelen nagyon csábító lett.

A vagyon jelentős részének államosításával – az elképze-
lések szerint – egy csapásra jelentős mértékben csökkenthető 
az államadósság, ami ilyen válság alatti, utáni időszakban 
alapvető szempont és a GDP 1-2 százalékával mérsékelhető 
a mindenkori éves költségvetés kiadása, így hiánya is. Ami 
fontos, ha már a deficit egyébként 4 százalék közelébe csök-
kent, hogy 3 százalék alá kerüljön. A magyar költségvetés-
nek 2010-ben havi 30 milliárd forintos kiadást jelentett a ma-
gánnyugdíj-pénztárakba befolyó járulékok pótlása, ami évi 
360 milliárd forinttal növelte a hiányt.

Ezek a napi előnyök felülírták a hosszútávú gondol-
kodást, már csak meg kellett ideologizálni, hogy mindez a 
nyugdíjak biztonságát szolgálja. Ez pedig egyetlen kormány-
nak sem jelenthet nagy problémát. Könnyebb ideológiát 
gyártani, mint vagyonfelélés nélkül adósságot csökkenteni, 
egyensúlyt javítani.

Az EU szerette, mégsem támogatta

Mind a Nemzetközi Valutaalap, mind az Európai Unió 
úgy ítélte meg: az ilyen jellegű lépések károsak az érintett 
ország hosszú távú pénzügyi stabilitása szempontjából. Vé-
leményüknek többször is hangot adtak.

De az unió elsősorban szavakban támogatta a kötelező 
magánnyugdíj-pénztári rendszert, arra nem volt hajlandó, 
hogy ezek hatását figyelembe vegye teljes egészében és tartó-
san az államháztartás egyensúlyi kritériumainál. Ha ugyan-
is ez megtörtént volna, Magyarország már jóval korábban 
kikerülhetett volna a túlzottdeficit-eljárás alól, nem csak az 
idén és nem csak az egész rendszer feláldozásával. A költség-

Államháztartás GDP arányos adóssága 
(százalék)

2009 2010 2011 2012

Magyarország 79,8 81,8 81,4 79,2

Lengyelország 50,9 54,8 56,2 55,6
Forrás: Eurostat

Államháztartás GDP arányos egyenlege 
(százalék)

2009 2010 2011 2012

Magyarország -4,6 -4,3 4,3 -1,9

Lengyelország -7,4 -7,9 -5,0 -3,9
Forrás: Eurostat

A jelek szerint Lengyelország elirigyelhette a magyar példát a magánnyugdíjak államosítása terén. 
Ezeknek a pénzeknek a Kárpát-Medencében már megvalósított „einstandja” időlegesen hozhat némi 
pluszt lengyel testvéreinknek is, kérdés azonban, hosszabb távon mennyire éri meg nekik. A magyar 
példa utóélete mindenesetre nem irigylésre méltó. Addig is, amíg a végkifejletre fény derül, legalább 
együtt énekelhetjük a dalocskát: „Lengyel, magyar, – két jó barát, együtt harcol, s issza borát...”



vetési nyugdíjpótlást, az emiatti évi 300-400 milliárd forintos 
többlethiányt – ami a GDP 1-1,5 százalékát jelenti – meg lehe-
tett volna ítélni úgy is, hogy nem veszélyes az egyensúlyra, 
a pénz nagy része ugyanis állampapírba került. De nem így 
történt. Hogy miért?

Talán nem volt senki olyan előrelátó, hogy feltételezze: 
lesz kormány, amely ilyen reformlépést, amely Magyarorszá-
gon 3 millió, Lengyelországban 16 millió aktív dolgozó nyug-
díj-megtakarítását garantálja, vissza mer fordítani. 

és az eredmény

Lengyelországban még nem látni, mert nagyon frissek a 
döntések a vagyon állampapírban tartott részének elvételéről 
és a visszalépés lehetőségének megteremtéséről. De a folya-
mat kísértetiesen hasonlít a magyarra. Annak eredményei 
viszont már láthatók. Leginkább az, hogy az államadósság 10 
százalék helyett alig csökkent, s egyáltalán nem biztos, hogy 
nem indul ismét növekedésnek. A költségvetés helyzete pe-
dig átmeneti jelentős javulás után az idén ismét bizonytalan-
ra fordult.

Írta: Athanasios  Krizostom
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Csaknem 50 milliárdot bukott az MNB

A Magyar Nemzeti Bank (MNB) 41,6 milliárd veszteséget 
szenvedett idén az első félévben az egy évvel korábbi 27,1 
milliárd forintos nyereséggel szemben – derül ki a jegy-
bank féléves beszámolójából. A változást a devizatartalék 
monetáris politika által meghatározott szintje és összeté-
tele, a forintlikviditást lekötő instrumentumok alakulá-
sa, a forintkamatok és a nemzetközi devizakamatszint 
változása, s a forint árfolyamváltozása határozta meg. 
A bank számviteli mérlegfőösszege félév végén 10 895,7 
milliárd forint volt, 6 hónap alatt 213,8 milliárd forinttal, 
2 százalékkal nőtt a forintárfolyam gyengülése és a de-
vizatartalék magasabb szintje nyomán. A félév végén az 
MNB hivatalos devizatartalékainak nagysága 34,3 milli-
árd euró volt, ami mintegy 450 millió euró növekedést je-
lent a múlt év végéhez képest. Az államadósság kezelésé-
hez kapcsolódó tételek — többek között IMF-törlesztések, 
három kötvénylejárat, valamint a februári dollárkötvény-
kibocsátás — összesen mintegy 950 millió eurónyi csök-
kenést okoztak. Az MNB saját adósságszolgálatához kap-
csolódó kifizetések közel 400 millió eurót tettek ki, míg a 
költségvetési szervek megbízásából nettó 75 millió euró 
folyt ki a devizatartalékból. A devizatartalékokat növelő 
legjelentősebb tétel 2013 első félévében az Európai Bizott-
ságtól érkező mintegy 1,85 milliárd euró nettó transzfer. 
A tartalékon elért eredmény a tárgyidőszakban 10 mil-
lió euróval csökkentette az állományt. A bank működési 
költségei az első félévében 6,044 milliárd forintot tettek 
ki, az ütemezett tervtől 1,3 százalékkal maradtak el, az 
egy évvel korábbi kiadásokat 9,9 százalékkal haladták 
meg. Az előző év hasonló időszakához viszonyított költ-
ségnövekedés döntően a személyi jellegű ráfordításoknál 
jelentkezik.                                               

Írta: Max Roseman
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Az ország magazinja„Javulhat az 
állattenyésztés pozíciója”
Janus-arcú agrárév az idei: az országot aszály sújtotta, miközben a környező országokban – egy-két 
kivételtől eltekintve – inkább jó terméskilátások vannak, ahogyan világszerte is. Az árubőség nyo-
mott árakat okoz a gabonapiacon, de a mezőgazdaságban bizalomkeltő fejlemények is elindultak. 
Az ellentmondásos folyamatokat és ezek hatásait Kulik Zoltán, a Vitafort Első Takarmánygyártó és 
Forgalmazó Zrt. vezérigazgatója elemezte a vele készült interjúban.

–– Hogyan látja a gabonahelyzetet az idei aszály után?
–– Az őszi vetésű kalászosok jól zárták az évet, búzából 

5,1 millió tonna azért megtermett az idén, van tehát belőle 
export árualap. Még akkor is, ha az elmúlt időszakban nem 
kevés el is hagyta az országot. Egyértelmű, hogy a búzában 
vannak lehetőségeink, a jelenlegi, tonnánként 44-45 ezer fo-
rint körüli árak ugyanakkor a közelében sincsenek a tava-
lyi áraknak. Az árpa is nagyon szép termésátlagot hozott, 
20 százalékkal nagyobbat az egy évvel korábbinál, 860 ezer 

tonnát takarítottak be. A mennyiségekkel tehát a kalászos 
gabonáknál nincs gond. A legfontosabb, a kukorica azonban 
még hátravan. Meggyőződésem, hogy dacára az aszálynak, 
6,5 millió tonna ebből is várható. Az elmúlt időszak ugyanis 
nagyon változatos volt, vannak olyan vízháztartási adataink, 
amelyekből látható, hogy márciusban például közel 300-szor 
nagyobb volt a csapadék mennyisége, mint az országos terü-
leti átlagérték 30 évi (1971-2000) átlaga. Ezt követően pedig 
duplán jött a probléma, mert 80 százalékkal kevesebb csapa-
dék esett, mint az említett 30 éves átlag, a legnagyobb gondot 
azonban a légköri aszály jelentette. A kukorica kapcsán va-
lami biztos: nagyon sok helyen a virágzás után jött a száraz-
ság, amikor már kötött a kukorica. Területtől függően persze 
nagyok a különbségek: van, ahol a termésátlag a 4 tonnát is 
alig éri el, adódnak ugyanakkor bőven 8 tonna fölötti termés-
átlagok is. Az idei kukoricatermés tehát közepesnek vagy 
egy kicsit rosszabbnak mondható. Mennyiségileg elmarad a 
8 millió tonnától és valamivel 6 millió tonna felett áll meg. 
Sajnos közel sem lesznek olyanok a termésátlagok, mint ami-
lyeneket még júliusban is láttunk. Ha augusztusban nincs az 
óriási aszály, s ha az esők néhány héttel korábban érkeznek, 
nagyon szép gabonaévünk lett volna. 

–– Magyarország termelési adottságai jók, ráadásul két 
folyó is átszeli az országot, mégsem öntözünk kellőképpen, 
pedig már igencsak közelít felénk a szaharai időjárás. Vár-
ható előrelépés ebben az ügyben?

–– Két dolog is szóba került a kormányzati oldalon és ilyen 
szinten mindkettőt csak támogatni lehet. Az egyik, ami már 
egy-két éve téma, hogy megpróbálják a támogatásokat az 
öntözés köré csoportosítani, mert ha nem így történik, ahol 
nem öntözünk, 5,5-6 tonnás átlagtermések lesznek, szem-
ben az öntözött területek 10-11 tonnás hozamával. A másik 
fontos ügy a hazai előállítású fehérjetakarmányok. Ezek ter-
mőterületét növelni kell a jelenlegi 3-4 százalékról, különben 
továbbra is döntően importfüggőek maradunk. Mi is vettünk 
már az idén hazai termelésű  szóját. A szójatermő területeink 

INTERJÚ KULIK ZOLTáNNAL, A VITAFORT ZRT. VEZÉRIGAZGATóJáVAL

Fotó: Koncz György
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elsősorban az ország déli területeire tehetők. Több helyen 
a szójababot értékesítik, mert saját maguk nem tudják 
feldolgozni. Ehhez ugyanis egy szójafeldolgozó vagy 
egy extrudáló üzem szükségeltetik. A Vitafortnál 
éppen az idén állítottunk üzembe egy ilyet. A 
hazai napraforgónál jóval jobb a helyzet, mert 
Magyarországon két olyan világcég is jelen van 
– a Glencore és a Bunge –, ahol az olajfeldolgo-
zás melléktermékeként keletkező extrahált nap-
raforgó dara komoly fehérjeforrásként szolgál. 
Ez elsősorban a szarvasmarha ágazatot segíti, a 
sertésnél, baromfinál napraforgóból nem lehet 4-5 
százaléknál többet a szója helyett a receptúrákba 
betenni. A takarmányborsó felhasználás – bár tőlünk 
nyugatabbra, például Franciaországban jóval nagyobb 
a szerepe a takarmányozásban – Magyarországon alig-
alig terjedt el.

–– Mennyi most a kukorica termelési költsége egy 
hektáron?

–– Magyarország az aszály sújtotta területek közepében 
volt az idén, rajtunk kívül csak Szlovákia és Szlovénia az, 
ahol az átlaghoz képest 10-15 százalékkal kevesebb lesz a ter-
més. Másutt nem így van. Lengyelországban remek, Románi-
ában fantasztikus a várható hozam, Bulgáriában és Spanyol-
országban sincs nagy probléma. Ez aztán meghatározza az 
idei árakat is. Az a hazai termelő, aki 6 tonna alatti hozamok-
kal takarítja be a termést, bizony ráfizet az idei kukoricára. 
Tudomásul kell venni ugyanis, hogy ha ma a kukoricának 
valóban megadjuk azt, amire szüksége van (növényvédel-
met, vetőmagot, műtrágyát, az aszályban a termésátlagok 
szempontjából nagyon-nagyon fontos volt, hogy ki mennyit 
műtrágyázott), akkor ez 220-240 ezer forint ráfordítást jelent 
hektáronként. Ezt figyelembe véve, a jelenlegi, 40 ezer forint 
körüli tonnánkénti árakkal számolva egy kukoricatermelő 6 
tonnás hektáronkénti termésnél „van nullán”. Aki efölött ta-
karít be egy hektárról, az eredményt ér el, aki ez alatt teljesít, 
az veszteséget kénytelen elkönyvelni. Kukoricából a hazai 
felhasználás 4 millió tonna, tehát legalább 2,5 millió tonna 
áru valahol gazdára kell, hogy találjon. És a gondok az érté-
kesítés kapcsán jönnek csak igazán.

–– Mire alapozza ezt a kijelentést?
–– Az érdekeltségünkbe is tartozó gabonakereskedő cég, 

az InVivo Trading Zrt. tekintetében nagyon intenzív két hó-
napot zártunk júliussal és augusztussal. Gabonakereskedel-
münk meghaladta az 50 ezer tonnát, a kikötői átrakásunk 
is 50-60 ezer tonna volt (az InVivo érdekeltségébe tartozik a 
bajai kikötő – a szerk.). Egészen biztos vagyok benne, hogy 
az InVivo 2012/2013 keresztféléves üzleti évében 200-250 ezer 
tonna gabona logisztikáján leszünk túl. A probléma ugyan-
akkor az, hogy amíg az általunk értékesített árpa eddig 

Constanca felé ment, a Közel-Kelet, Szaúd-Arábia, illetve a 
kapcsolódó piacok ellátására, új felvevő piacokat egyenlőre 
nem látunk. Idén a búza is egyértelműen Constanca és a me-
diterrán térség felé irányult, pedig tavaly jó árakon észak-
ra – elsősorban Németországba – tudtunk búzát eladni. Ez 
ma nem lehetséges, viszont értékesítünk takarmánybúzát 
Belgiumba és Hollandiába. Adtunk már el idén kukoricát 
is külföldre, októberre Ausztria, Németország felé, ellenben 
Olaszországba nem,  holott oda nagyon sok ment ki tavaly. 
Idén máshonnét vásárolnak. Nem kis mértékben befolyásolja 
a magyar külpiaci értékesítési lehetőségeket az, hogy Romá-
niában 10-11 millió tonna kukoricatermés lesz. Három éve 
még a 8-9 millió tonnás magyar terméssel az abszolút má-
sodik, nagyon előkelő helyen voltunk Európában a franciák 
után. Ez most nem így lesz. Bulgária pedig soha nem számolt 
még 1 millió tonna feletti napraforgó exporttal. Idén mindez 
megvalósulni látszik. Nem véletlenek a 80 ezer forint körü-
li napraforgómag árak. És ne feledjük el Szerbiát sem, ahol 
most 6-7 millió tonna kukoricát termelnek. Fentiekből pedig 
az következik, hogy 40-43 ezer forint körüli tonnánkénti ku-
koricaárak várhatók és ez senkinek nem lehet majd meglepe-
tés, mert körülöttünk minden „tele van” kukoricával. A ga-
bonáról beszélve pedig ne felejtsük el, hogy az e-útdíj óriási 
érvágást jelent mindenkinek.

–– Végeztek számításokat ezzel kapcsolatban?
–– A bevezetése óta eltelt időszak tapasztalatai alapján az 

e-útdíj a Vitafortnak is óriási többletterhet jelent. Egy hónap 
után arról kellett döntenünk, hogy a felmerült többletköltség 
egy részét – partnereinkkel megegyezve – közösen viseljük. 
De mondok más példát is. Egy nyírségi kukoricatermelő áruját 
a román piacra szánva kikötőbe kell szállítsa az árut, a hozzá 
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legközelebb eső, 250 kilométerre lévő kikötőbe. Számára az 
e-útdíj 3-4 forint többletet is jelenthet árukilogrammonként. 
A jelenlegi kukoricaárnál ez 7-8 százalékos növekedést je-
lent! Ebből következik, hogy azok a termőhelyi adottságok, 
amelyek kikötőhöz, vasútberakóhoz, egyszóval a paritáshoz 
közeliek – például Bács-Kiskun megye nyugati része vagy 
Tolna megye – jelentősen felértékelődnek. Ne felejtsük el azt 
sem, hogy Magyarországon jelentős kukorica felhasználók is 
vannak, mi is együttműködünk például a Hungrana Kft.-vel 
vagy a Pannonia Ethanol Zrt.-vel. Ezek a cégek együttesen 
majd 2 millió tonna kukoricát használnak fel évente. 

–– Fentiek tükrében milyen gabonaárak várhatók?
–– A növénytermesztés az idén alap-

vetően az egész világon jól szerepelt, 
tehát rekordtermések várhatók, a világ 
készletei is bővülnek búza és kukorica 
tekintetében egyaránt. Ez látványosan 
lejjebb nyomja az árakat, globális árcsök-
kenés tapasztalható. Mindig mondjuk, 
hogy milyen alacsony a magyar mezőgaz-
daság GDP-ben betöltött szerepe, de az 
említett alacsony gabonaárnak az inflá-
cióra is csökkentő hatása van. A harminc 
éve nem látott magyarországi alacsony 
infláció részben ennek is betudható. ösz-
szefoglalva tehát: nálunk összességében 
meglesz kukoricából, amire szükség van, 
adódik majd export árualap is, de a tava-
lyinál sokkal jobb lesz a kalászos és az 
olajosmag termés is. így a gazdálkodók 
arra számíthatnak, hogy alapvetően nyo-
mott árak lesznek és ebben nagy változás 
– azt gondolom, ezt ma már mindenki 
érzékeli– nem is várható. Ami nagy kü-
lönbség az idei évben, hogy a gabona-

árak – amelyek nagyon meghatározóak az állattenyésztés 
költségszintjében –, hogyan aránylanak a fehérjehordozókon 
belül elsősorban a szója árához. Már nagyon régen volt példa 
arra, hogy a promt extrahált szójadara ára, ami az interjú ké-
szítésekor tonnánként 150 ezer forint felett van – ha az utol-
só negyedévi lekötéseket nézzük még mindig 140 ezer forint 
feletti – összehasonlítva a 40 ezer forint körüli gabonaárral, 
a szorzó 3,5 szeres. Ilyen nem volt az elmúlt 8-10 esztendő-
ben. A kukorica ára ugyanis együtt szokott mozogni a szója 
árával. Az Amerikai Mezőgazdasági Minisztérium (USDA) 
friss jelentése is utal rá, hogy a szója ára az elmúlt egy-más-
fél hónapban 15 százalékkal emelkedett. Ennek biztosan van 
spekulatív oka is, de az is biztos, hogy az időjárási tényezők 
miatt – a szója termesztése meghatározóan Dél-Amerikához, 
elsősorban Brazíliához, Argentínához, illetve az Egyesült ál-
lamokhoz köthető – ez az egyetlen növény, amelyből most 
nem bővülő, hanem szűkülő mennyiségeket látnak.

–– Hogyan hat mindez a takarmánypiacra?
–– Mi takarmányos cég vagyunk, így nálunk ez az infor-

máció alapvetően határozza meg a stratégiát. Mert vannak 
olyan állatfajok – baromfi, sertés –, ahol – ahogy már mond-
tam – nagyon nehéz a szóját kiváltani, de például szarvas-
marhánál vannak alternatív lehetőségek és szakmai limitek, 
amelyek a napraforgóval való kiváltást „szabályozzák”. En-
nek kapcsán a költségek nagyon meghatározóak lesznek. 
Érdekes, hogy az „olló” állattenyésztői szemmel kedvezően 
alakul. A csak növénytermeléssel foglalkozóknak persze 
fáj, hogy alacsonyan alakulnak az árak. örvendetes viszont, 
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hogy az alacsony gabonaárak mellett növekvő állati felvásár-
lási árak bátorítják az állattenyésztőket. Idén áprilisban azt 
nyilatkoztam, bizakodom benne, hogy a február-márciusi ki-
logrammonkénti 370-380 forintos élő sertés felvásárlási árak 
elérik a 400 forintos árszintet és nem tartottam kizártnak egy 
450 forintos árat sem. A jelenlegi heti árak már 455-460 forint 
közöttiek. Bár mostanra megálltak, ez nagyon szép árszint 
a sertésnél, mintegy 20 százalékos árnövekedés a januári 
370-380 forinthoz viszonyítva. Azzal a különbséggel, hogy 
akkor a tonnánként 65 ezer forintos kukoricát ette a disznó, 
most meg a 40 ezer forintosat fogja. Aki kifelé értékesíti a 
terményt, annak természetesen ez az árkülönbözet az ár-

bevételéből hiányozni fog. A mi nagyüzemi part-
nereink többségének pedig van árualapja szemes 
terményből. Régen fordult elő azonban, hogy csök-
kenő alapanyagárak mellett növekvő felvásárlási 
árak vannak. Ez nem csak a sertésre, hanem a tejre 
is vonatkozik. A tejnél fél évvel ezelőtt literenként 
90 forint körüli felvásárlási árakkal számoltunk, ma 
a tejnél is 8-10 százalékos árnövekedésnek lehetünk 
tanúi. Ez önmagában pozitív, mint ahogyan az is, 
hogy jó minőségben jönnek be a besilózott termé-
kek, tehát lesz tömegtakarmány. Ezt természetesen 
árnyalják az értékesítés említett nehézségei, a ho-
zamokkal együtt. De ha csak az állattenyésztést és 
a takarmányozási költségeket nézem, ez most – a 
szója kivételével – merem azt mondani, hogy sokkal 
kedvezőbb, mint az elmúlt tíz évben.

–– Említette, hogy nőttek a sertésárak. Mi a baj 
akkor a húspiacon?

–– A feketegazdaság okoz még mindig óriási 
problémát, de a feldolgozók anomáliái is. Ezt mi is érezzük. 
Remélhetjük, hogy ha előbb nem is, de januártól jelentős 
áfacsökkentés lesz a sertés- és a baromfihús esetében. Ez 
komoly előrelépés lenne. Biztos vagyok benne, ha kiszá-
molják, hogy ez mennyivel fehérítené az ágazatot, akkor 
kiderül: a szaldó nagyjából nullás lenne. A kisebb áfa sokat 
fog segíteni a sertéstartóknak, én biztos vagyok ebben. Erre 
már csak azért is szükség van, mert bár az élősertés árak va-
lóban emelkedtek, a sertéstartók még mindig szenvednek a 
korábbi alacsony árakból adódó veszteségeik miatt. Mi átvi-
lágítjuk a partnereink pénzügyi helyzetét, vizsgáljuk, hogy 
milyen az eredményességük, milyen az eladósodottságuk, 

az elmúlt 2-3 évre visszamenőleg. Ezért 
nagyon jól látjuk, hogy az elmúlt 1-1,5 
év igen nehéz volt a sertéstartóknak. Az, 
hogy idén májustól elindultak az árak, 
pozitívan hangzik, de a valóság az, hogy 
jelenleg is „tömködik be” azokat a lyuka-
kat, amelyek a kedvezőtlenebb időszak-
ban keletkeztek. Ez még inkább igaz ott, 
ahol csak sertéstartással foglalkoztak és 
nem volt hozzá növénytermesztési hátte-
rük. A Vitafort komolyan gondolja, hogy 
van jövője a sertéságazatnak, a kormány 
által támogatott ágazati stratégiának. Ma-
gam is több előadáson részt vettem, elő-
adást is tartottam, javaslatokat tettem a ta-
karmányozási háttérre vonatkozóan. Sőt, 
a Vitafort érdekkörébe került Jánoshal-
mán egy nagy, 1300 kocás sertéstelep is, 
ahol évi 26-28 ezer hízót tudunk meghiz-
lalni. Most már nem csak hallani fogjuk 
a patnereinktől, hanem „saját bőrünkön” 
is megtapasztaljuk majd mindazt, ami az 
ágazatban történik.

2013-as búzatermés előrejelzés összehasonlítva az elmúlt öt év eredményeivel
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Better outlook for meat plants  – Zoltán Kulik, CEO of Vitafort

We got hot and cold, this year, and the 
draught and flood of the century, while 
globally it was a good year for agricul-
ture. What would the leading Hungarian 
animal feed producer make of low cereal 
prices?

What with the dry spell, Hungary 
produced enough wheat, barley and 
maize, even to export. The low ratio of 
irrigation is still a problem – the six tons 
per hectare yield could double with sys-
tematic watering. What further concerns 
Vitafort is the low, presently 3-4 per-
centage, of protein feed plants, which 
means that they have to resort to import. 
Farmers break even at six tons per hec-
tare yield.

July and August were very demand-
ing months for the grain trader branch of 
Vitafort, InVivo Trading Zrt., trading up-

wards of 50 thousand tons, and loading 
even more at the river port of Baja. The 
CEO would love to see more deals with 
German partners, while most of the bar-
ley and wheat is going to Constanza and 
the Mediterranean. Forage wheat is sold 
to Belgium and the Netherlands, maize 
is going to Austria and Germany, but 
Italy is buying from somewhere else, un-
like last year. Overproduction in neigh-
bouring countries is to blame, although 
the newly introduced electronic toll for 
freight does not help the equation either 
– Vitafort is likely to spend a quarter bil-
lion HUF on toll fees annually.

Low prices contribute to the all-time 
low inflation rate as well. On a happier 
note, buying live stock prices are on a 
healthy increase, surpassing the expect-
ed 400 HUF per kilo by a ten percent 

margin – keeping breeders happy. The 
same holds for dairy products. VAT is ex-
pected to be lowered on pork and poul-
try, doing away with the grey economy 
and paving the way for a more transpar-
ent agriculture. Vitafort believes that pig 
farming has a future in Hungary, so they 
have recently invested in a farm with 
1,300 sows and the capacity of breed-
ing 28 thousand animals a year.

More than anything, the CEO close-
ly monitors exchange rates with close 
attention. The slightest volatility of the 
Forint against the Euro means that they 
would have to pay unreasonably high 
price for additives – vitamins, minerals 
and protein base – that give high value 
to their products. Zoltán Kulik fears that 
government’s reckless plan to bail out 
mortgagees in trouble would do just that.

–– Mi a helyzet most a tavaly nagy gondot okozó 
aflatoxinnal?

–– Erre a kérdésre majd három hónap múlva tudok vála-
szolni igazán. A Vitafort Zrt. a szarvasmarha takarmányo-
zásban piacvezető, így a tejágazatot érintően nagyon sok in-
put információval rendelkezünk. A múlt évben voltak olyan 
partnereink, akik tej literenként 6-7 forintot költöttek toxin 
problémák enyhítésére vagy toxinkötőre, ami óriási szám! 
Ez például egy tízmillió literes éves termelésű gazdaságnál 
60-70 millió forint. önmagában ennyit kell költeni egy olyan 
probléma miatt, ami a múltban nem volt, most pedig van. Azt 
gondolom, hogy idén az aflatoxin nem lesz akkora probléma, 
mint a múlt évben, de igencsak oda kell rá figyelnünk. Már 
tavaly ősszel országszerte kerekasztal beszélgetéseket szer-
veztünk arról, hogyan lehet ezt a helyzetet kezelni, s ahogy 
lehetett, laboratóriumi gyorsteszteket állítottunk be, hogy se-
gítsünk. Ezt is, mint sok mást, jobb persze megelőzni.

–– Fentieken túl mire számíthatnak még a gazdálkodók?
–– Bejelentették, hogy 2000 milliárd forintos hitelkerettel 

folytatódik a gazdaságélénkítő növekedési hitelprogram a 
700 milliárd forintnyi hitelt biztosító első fázis után, ennek 
70-75 százalékát augusztus végéig már ki is kellett helyez-
niük a bankoknak. Az újabb forrást az MNB 0 százalékon, a 
kereskedelmi bankok legfeljebb 2,5 százalékon adják. Aki te-
hát lelkiismeretesen próbált gazdálkodni, de forráshiány mi-
att nagy hitelállománnyal rendelkezett, most enyhíteni tudja 
a terheit. Egyrészt aki hitelképes, most át tudja struktúrálni 
a hiteleit, ami nagyon jelentős segítség. Makroökonómiai 

szempontból pedig a jelenlegi 3,8 százalékos alapkamat és az 
ehhez kapcsolódó kamatterhek jóval kedvezőbbek, mint 2-3 
évvel ezelőtt. Ennek igenis jelentős „hozadéka” van a partne-
reknél jelentkező pénzügyi műveleteknél, mert például egy 
100 millió forintos hitelnél korántsem sem mindegy, hogy 8-9 
százalékos kamatot kell-e fizetni utána vagy pedig a jelenle-
gi 3,8 százalékhoz kötve 5-6 százalékot vagy átstruktúrálva 
2,5 százalékot. Ez tehát pozitívum, de van negatív fejlemény 
is. A Vitafort napi gazdálkodása során a vitaminok, mikro-
elemek, fehérjehordozók árát nagymértékben meghatározza 
a forint/euró és forint/dollár pozíció. Korábban is mondtam, 
hogy a 290 forint körüli euró árfolyam még pozitívan hat az 
exportra, de az interjú készítésekor, már 4-5 hete ismét 300 
forint feletti árfolyamon állunk, ami már tud veszélyeket 
rejteni magában. Néhány közgazdász úgy vélekedik, hogy a 
devizahitelesek mentőcsomagja nyomán akár 350 forint kö-
rüli szintre is eljuthat az euró, ami óriási veszély lenne. A 
Vitafort gazdálkodása szempontjából az egyik legnagyobb 
kockázati tényezőnek most a forint sérülékenységét látom, 
amit nagyon nehezen tudunk kezelni. Mivel az elmúlt 7-8 
hónapban 290 forintos euróra „rendezkedtünk be”, s ennek 
alapján áraztuk be a termékeinket, csak egy ideig tudjuk tar-
tani árainkat. Hasonlóan az e-útdíj okozta többletköltségek-
hez, tűréshatárunk itt sem végtelen.

Írta: Tóth László Levente
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RENDHAGyó VOLT AZ IDEI OMÉK

Sikerrel zárult az idén 76. alkalommal meg-
rendezett Országos Mezőgazdasági és Élelmi-
szeripari Kiállítás és Vásár (OMÉK), amelyre 
szeptember 18-22. között közel százezren 
látogattak ki. A rendezvény főszervezője a 
Magyar Turizmus Zrt. volt, együttműködve 
a szervezetbe sikeresen integrálódott Agrár-
marketing Centrummal (AMC).
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„A magyar mezőgazdaság jobban teljesít, mint korábban, és 
ígéretes jövő előtt áll, a kormány ugyanis lezárta a küszködés 
korszakát a magyar agráriumban” – mondta Orbán Viktor 
miniszterelnök a 76. Országos Mezőgazdasági és Élelmiszer-
ipari Kiállítás és Vásár, az OMÉK megnyitóján. Kijelentette: 
Magyarország egy mezőgazdasági ország.

Denéné Tóth Marianna, a Magyar Turizmus (MT) Zrt. 
vezérigazgatója azt hangsúlyozta: az OMÉK Magyarország 
leggazdagabb tradíciókkal rendelkező agrárgazdasági ren-
dezvénye, amely több mint 100 éves múltra tekint vissza. 
Hozzátette: céljuk az idén minden eddiginél nagyobb hang-
súlyú szakmai jelleg megtartása mellett a városi fogyasztók 
és az ifjúság megszólítása volt. Simon Péter, az MT Zrt. AMC 
vezetője kiemelte: a vásár az élőállat-kiállítás mellett az év 
legnagyobb mezőgazdasági gépbemutatójának adott otthont.

Vendégországként Oroszország mutatkozott be az idei 
OMÉK-on. Nyikolaj Fjodorov orosz mezőgazdasági minisz-
ter beszédében kitért rá, hogy 2012-ben az Oroszországba 
irányuló magyar mezőgazdasági és élelmiszeripari kivitel 
mennyisége 7 százalékkal meghaladta az előző évit. Hozzá-
tette: Oroszország szívesen szállítana tengeri halat Magyar-
országra igény esetén.

 

A rendezvényen Csányi Sándor, az OTP Bank elnök-ve-
zérigazgatója és Győrffy Balázs, a Nemzeti Agrárgazdasági 
Kamara (NAK) elnöke átadták a NAK első tagkártyáit. A 
kedvezményeket is biztosító kártyákat az OTP Bank gyár-
totta le a NAK tagságának. Csányi Sándor hangsúlyozta: az 
OTP 40 százalékos piaci részt kíván elérni az agrárfinan-
szírozásban. Győrffy Balázs szerint várhatóan a Mol, s több 
mezőgazdasági gépbeszállító, sőt személygépkocsi szállító is 
kedvezményeket kínál majd a NAK tagjainak.

A 76. OMÉK-on 750 kiállító mutatkozott be, közel 45 ezer 
négyzetméternyi területen. A védjegyes standokon ott voltak 
a hungarikumok, valamint a Kiváló Magyar Élelmiszer cí-
met viselő termékek is. A kitüntető címet idén a Borecet Kft. 
Tokaji borecet tokaji furmintból, Tokaji borecet tokaji musko-
tályból és Tokaji borecet tokaji aszúból termékei, a Tebike Kft. 
Pálpusztai sajtja, valamint a Madarasi Pálinka szőlőpálinká-
ja és birspálinkája nyerte el. A rendezvényen Közönségdíjat 
vehetett át a Debreceni Csoport Kft., megújult, eredetvédett, 
bükkfán füstölt csabai vastagkolbászáért, valamint a Kocsis 
Manufaktúra Kft., különleges szamócalekvárjáért.

Írta: Tisza Virág

Fotó:Soós Lajos

Fotó: Koszticsák Szilárd
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Ecetes a hegyközségi törvény
SZAKEMBEREK VÉLEMÉNyE A JOGSZABáLyRóL

Nem érlelte ki az Országgyűlés Szőlészeti és Borászati Albizottsága a hegyközségekről szóló törvényt, 
ezért az olyan lett, mint a rosszul kezelt lőre –  vélik a Hegyközségek Nemzeti Tanácsánál (HNT). A 
januárban hatályba lépett jogszabályt májusban – a márciusban kötelezően megtartott hegyközségi 
választások után – módosították, de még így is több sebből vérzik.

„Alapvető változás volt, hogy egyetlen hazai köztestület-
ként a hegyközségekben nem az egy tag, egy szavazat elve 
érvényesült, hanem minden megkezdett hektár után járt egy 
voks a hegyközségi tagnak, ami a nagy borászatok érdeke-
it szolgálta. Magyarán a tagok nem egyenrangúak. Ez egy 
gazdálkodó társaság – kft., zrt. –  esetében a bevitt vagyon 
arányában elfogadható, de köztestületnél eddig elképzelhe-
tetlen volt. Az új »választójogi« törvény a nagyok gazdasá-
gi fölényének a megjelenítése” – mondja Horváth Csaba. A 
Hegyközségek Nemzeti Tanácsának (HNT) főtitkára tájékoz-
tat arról is, hogy jelenleg 7500 borászatot tartanak nyilván, s 
ebből nagyjából 300 nevezhető nagynak. 

Az ismert villányi borász fia, Tiffán Zsolt nagyobbik kor-
mánypárti képviselő által benyújtott jogszabály már terve-
zetként is óriási vitákat váltott ki, mindenesetre a hegyköz-
ségi szervezetek az átalakulást határidőre végrehajtották. A 
tisztújítást pedig márciusig ott is meg kellett tartani, ahol a 
múlt év utolsó hónapjaiban már megvolt. Persze akkor még 
nem tudhatták, hogy nem 5 évre, csak néhány hónapra szól 
a megbízatás.

A korábbi 126 hegyközségből – a törvényi előírásnak 
megfelelően, a 300 hektár alatti hegyközségek összevonása 
miatt – 105 maradt. Az összevonások, a hegyközségek köz-
gyűléseinek összehívása rengeteg energiát emésztett föl, s 
jelentős költségekkel is járt. A várakozások ellenére a hegybí-
rók 90 százaléka az új választási rendszerben is a helyén ma-
radt. Tokajban azonban a hegyközségi testületben egy sem 
maradt a régiek közül. 

„Változott a jogosítványok elosztása is. A hegybírók csak 
a közigazgatási feladatokért felelősek, augusztus 1-től a Me-
zőgazdasági és Vidékfejlesztési Hivatal (MVH) helyett ők ad-
ják ki például a telepítési és a kivágási engedélyeket. Úgy kel-
lett kiharcolni, hogy a hegybírók hozzáférjenek a földhivatali 
nyilvántartáshoz. A törvényhozónak nem volt nyilvánvaló, 
hogy a hegybírónak az engedély kiadásához ellenőriznie kell 
a területet.” 

Ugyancsak jelentős változás, hogy a hegybírók munkál-
tatója a Hegyközségek Nemzeti Tanácsa (HNT) lett. A HNT 
jelenleg egy középvállalat szintjén működik, 105 munkatársa 
van. „Én annak tudom be, hogy ennyien a helyükön marad-
tak: ez a feladat speciális szaktudást igényel, amit nem lehet 
megfelelő ismeretek és gyakorlat nélkül ellátni. Az viszont 
teljesen új helyzet, hogy a HNT lett a munkáltatójuk. Mun-
ka-, illetve titoktartási, adatszolgáltatási szerződéseket kellett 
kötni, megteremteni a béralapot. Határidőre, vagyis július 
16-ig ezt is megoldottuk. A költségvetés erre az évre 250 mil-
lió forintot ad a hegybírók bérére, s a közigazgatási feladatok 
ellátására” – említi a szervezet főtitkára.

Augusztus elejéig megalakultak a hegyközségi tanácsok, 
jelenleg a bírósági bejegyzések folynak. Az utolsó stáció az új 
HNT megalakulása lesz október közepéig. Mert bár a jelen-
legi HNT-nek még 3 évig érvényes mandátuma lett volna, a 
törvény ezt megszünteti és új választást írt elő. A 22 borvidék 

Horváth Csaba
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hegyközségeinek egy-egy szőlész, illetve borász a küldöttje, 
vagyis összesen 44 küldött választja meg az új Tanácsot. 

Horváth Csaba szerint a törvény májusi módosítására 
azért volt szükség, mert működésképtelen lett volna. Meg-
változott a szőlőtermelő, a borász fogalma. Az eredeti szö-
vegből az sem derült ki, ki lesz a hegybírók munkáltatója, így 
májusban pontosították, hogy a HNT. Egy sor egyéb problé-
ma is volt a jogszabállyal, a szőlőfelvásárlók például kima-
radtak a hegyközségi tagok sorából, a májusi módosítás után 
azonban ismét bekerülhetnek. A jogszabályalkotók egyebek 
mellett megfeledkeztek a hegyközségi titkárokról is

„Akik azt mondták, hogy a hegyközségekről szóló tör-
vény nem méltó a magyar jogalkotáshoz, azoknak igazuk 
volt és további toldozásra-foldozásra lenne szükség” – véli a 
főtitkár. Úgy véli, a hegyközségekről szóló törvény megérett 
a korszerűsítésre, de most az látszik: a hegyközségi szervezet 

megújításának valódi szándéka az volt, hogy megszabadul-
janak a régi tisztségviselőktől az új felállás mellett. „Azért, 
hogy valami pozitívumot is mondjak, a szőlészeti és a borá-
szati küldöttek megválasztásával megnyílhat az út a szak-
maközi szervezetté alakuláshoz. Ez egyetlen valóban pozitív 
rendelkezése a törvénynek. Azt ugyanis nem lehet pozití-
vumnak nevezni, hogy a jogszabály jelenlegi állapotában a 
hegyközségi elnök adatvédelmi előírások miatt a saját hegy-
községi tagjainak az adataihoz sem fér hozzá.”

A főtitkár emlékeztet, hogy a törvény első változatáról 
senki sem konzultált velük. „Problémaérzékeny honatyák 
segítségével mi követeltük, hogy tájékoztatni kell a HNT-t 
és a véleményünkre érdemi választ kell adni. A tájékoztatás 
megtörtént, de az érdemi válasz elmaradt. Mi mégsem akar-
tuk blokkolni az ügyet, a hegyközségi szervezet keményen 
dolgozott azon, hogy a tagjaink érdekét figyelembe véve ezt 
a rosszul sikerült törvényt is megpróbáljuk végrehajtani” – 
teszi hozzá Horváth Csaba.

Marcinkó Ferenc

„A HNT elnöki posztjáról távozom, hiszen újat választa-
nak (a tisztújításra várhatóan 2013. október 14-én kerül sor, 
a leköszönő elnök nem indul – a szerk.), a Tokaj Borvidék 
Hegyközségi Tanácsának elnöki székéből pedig – bár csak 
két év múlva járt volna le a mandátumom –, a törvény elő-
készítésének időszakában álltam föl, miután láttam, milyen 
irányba indult a jogalkotás” – mondja Marcinkó 
Ferenc, a HNT leköszönő elnöke. Hozzáteszi: 
ha nem így történt volna a törvény előkészí-
tése, „ha minket is meghallgattak volna”,  
és ésszerűbb jogszabály születik, kitöl-
tötte volna a két évet. Végül úgy döntött, 
hogy a hegyközségekért végzett 18-19 évi 
munka után semmilyen tisztséget nem 
vállal az új felállásban. „Nem kívánok 
aktívan részt venni egy olyan tevékeny-
ségben, amelyben az elkövetkező évek-
ben mindent kizárólag a nagybirtokosok 
határoznak majd meg a hegyközsé-
gek életével kapcsolatban. Ha átérzik 
a kisebb termelők gondjait és azokat 
is képviselik, akkor ez nem is lenne 
baj, de vannak olyan tapasztalataim, 
hogy ez egyes személyeknek nem megy” – indokolja dönté-
sét Marcinkó Ferenc. 

A tokaji borász szerint a kisebb és a nagy borászatok 
közötti érdekellentét, vagy inkább -különbség már a tőke-
ellátottságban is megmutatkozik. A kisebb, illetve akár a 
közepes családi vállalkozások nem rendelkeznek olyan for-
rásokkal, hogy a tervezett új szabályozás feltételeit annak ha-

tályba lépésével azonnal teljesíteni tudják. „Mi azt szerettük 
volna, hogy a kisebbek hosszabb átmeneti időt kapjanak, a 
legnagyobb szőlőbirtokkal rendelkező borászatok képviselői 
pedig a változtatások azonnali végrehajtása mellett kardos-
kodtak. Most már mintha ők is hajlanának az átmeneti idő 
elfogadására” – mutat rá Marcinkó Ferenc.

„Változtatni kellene a jelenlegi területalapú választási 
rendszeren és újra kellene gondolni a borvidéki titkárok 

szerepét, mert ez a törvény lenullázta a feladataikat. 
Korábban egyebek mellett ők állították ki a borvi-

dékről a kiszállítási engedélyeket, működtették a 
helyi borminősítő bizottságokat,  közölték a hatá-
rozatokat, kezelték a nyilvántartást. őket nem is 
finanszírozza a központi költségvetés. A borvidé-
keknek külön megállapodást kell majd kötniük, 
ha titkárt akarnak foglalkoztatni. Sokkal jobb lett 

volna, ha a munkáltatói jogok egy részét is 
leadták volna a titkároknak és nem sóz-

zák a 105 hegybíró összes gondját 
a HNT elnökének a nyakába. A 
titkárok gyakorolhatták volna a 
szakmai felügyeletet és ellenőriz-
hették volna a hegybírók munkáját. 

A titkárok gyűjtötték a borvidéki adatokat is, míg a jelenlegi 
törvény lehetetlenné teszi ezt még az elnököknek is. Most a 
hegybíró továbbítja a HNT elnökének az adatokat, más nem 
is férhet hozzá. A hegyközségi elnök így kizárólag a HNT-
től kaphat adatokat a saját borvidékéről” – sorolja a gondokat 
Marcinkó Ferenc.

Írta: Bihari Tamás
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„Kevés, ám kiváló” – ez jellemzi az idei szőlőtermést Horváth 
Csaba, a Hegyközségek Nemzeti Tanácsa főtitkára szerint, 
aki elmondja azt is, mennyi borra számíthatunk 2013-ban. A 
főtitkár szerint kevesebb a szőlő, így kevesebb lesz a várható-
an belőle készülő bor is, mint amennyire igazán szükségünk 
lenne. „Úgy látjuk, nagyon optimális esetben sem lesz 2,5 
millió hektoliternél több idei bor Magyarországon” – mond-
ja. Ez azért kevés, mert a statisztikák szerint éves szinten 2,3 
millió hektoliter a hazai fogyasztás, ezen kívül körülbelül 
600 ezer hektolitert exportálunk, így a termés nem fedezi 
majd a keresletet. „Tavaly sem bővelkedtünk a borban, így 
készleteink sincsenek” – teszi hozzá. A múlt évben 1,9 millió 
hektoliter borra elegendő szőlő termett. Ez a mennyiség még 
a hazai igényt sem fedezte. „Ami jó hír, hogy a szőlő – leg-
alábbis a szeptemberi esőzések előtt – egészséges volt, idén 
nem adódtak jelentősebb növényvédelmi problémák, emel-
lett pedig a légköri aszály tüneteit is jól viselte a növény.” 
Horváth Csaba szerint nagyon jó, egészséges alapanyagot 
szüretelhettek idén, „nem kiugróan magas” cukorfokokkal. 
„Ha szép, napfényes vénasszonyok nyara lenne, akkor egé-
szen kiváló minőség születhet a késő érésű fajtákból is. Arra 
azonban még várni kell, hogy megtudjuk, az évjárat milyen 
jegyeket hordoz majd, illetve mely régiókból kerülnek ki 
igazán jó borok, ám Hegyalján nagyon bíznak az aszúsodás-
ban” – teszi hozzá a szakember. 

Borrégiós kilátások

Balatoni

A borrégió borvidékei – Bada-
csonyi, Balatonboglári, Balaton-
felvidéki, Balatonfüred-Csopaki, 
Nagy-Somlói, Zalai – a Balaton 
körül sorakoznak. Van, aki az 
aszály miatt egyre kevésbé számít 
„sok jóra”, mások szerint viszont 
jó fehérboros évnek néznek elébe. 
A 2013-as év a magyar fajták évjá-
rata lesz a térségben, mivel a szél-
sőséges időjárás kihívásait ezek 
bírják a leginkább.

Soproni

Az egy borvidéket, a Sopronit „tartalmazó” 
borrégióban minden csodálatosan alakult, 
de a legrosszabbkor kezdett el esni, ami miatt 
még a legszebb évjáratból is a legrosszabb le-
het. A szüret nagyon elhúzódik, sok helyütt 
a szőlő még nem is érett meg. Náluk igazán 
meg kell küzdeni az idei évjárattal, szüretkor 
és a borkészítésnél is nagyon oda kell figyel-
ni, mert nem lesz „automatikusan” jó boruk.

Szüreti adatok

2012 2013*

Ültetvények összterülete (hektár) 51 663 51 327

Szőlőmennyiség (tonna) 277 515 402 759

Seprős újbor mennyiség (hektoliter) 2 019 920 2 617 937
Forrás: Hegyközségek Nemzeti Tanácsa* becslés
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Észak-dunántúli

A meszes talajú borrégióban – 
amely a Neszmélyi, az Etyek-budai, 
a Móri és a Pannonhalmi borvidék 
gyűjtője – kizárólag fehérbort ter-
melnek. A meleg, napos idő miatt 
itt is korábban kezdődött a szüret, 
ennek ellenére „fantasztikus minő-
ségű” termésre számítanak, szinte 
minden szőlőfajtából.

Egri

A Bükki, Egri és Mátrai borvidéket össze-
fogó borrégióban a fehér és a vörös fajták 
egyaránt kedveltek. A várakozások szerint 
kiváló minőségű, ám az átlagterméshez 
képest 20 százalékkal kevesebb termés 
várható az idei esztendőben.

Duna

Magyarország legnagyobb – más néven Al-
földi – borrégiója, 30 ezer hektáros szőlőterü-
lete a Csongrádi, a Hajós-Bajai és a Kunsági 
Borvidéken terül el. Az itteni ültetvényeket 
kimagaslóan jó vízgazdálkodása miatt a 
nagy nyári szárazság kevésbé károsította. 
Többek között ennek köszönhetően kiváló 
minőségűek a korai fajták, amelyek idén a 
szokottnál előbb beértek.

Tokaj

A borrégió egyetlen borvidékén, a Toka-
jin kevesebb mint 6000 hektár területen 10 
ezernél is több bortermelő osztozik, kiemel-
kedő évjárat utoljára 2008-ban volt. A többi 
borvidékkel szemben itt – az aszú esetében 
– jóval korábban kell befejezni a permete-
zést, innentől semmi nem védi a szőlőt. Az 
utolsó pillanat is sorsdöntő lehet, de száraz, 
napsütéses szüret esetén szép, aszús évjárat 
várható.

Pannon

A Pécsi, Szekszárdi, Tolnai és Villányi borvidék borrégiójának lö-
szös talaján nagyrészt vöröbornak való szőlőt termelnek, s nagy 
hangsúlyt kapnak a nemzetközi fajták. A szüret nehézkesen indult, 
a csapadékos időjárás azonban remélhetőleg a később érő fajtáknál 
előnnyé válik, a jövendő napfény pedig magas minőséget is hozhat. 
Normális alkohol- és cukortartalmú, élénk, friss, gyümölcsös és 
üde borokra számítanak az idén.
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Diplomata Szüret 2013
A Vidékfejlesztési Minisztérium 16. alkalommal is megrendezte a minden évben 
nagy sikerű Diplomata Szüretet. Idén majd’ kétszáz nagykövet, diplomata, mi-
niszter és államtitkár érkezett az Egri borvidékre, ahol kulturális és gasztronómiai 
programmal egybekötött szüreten vett részt.

Szeptember 26-án több mint száz külképviseletről (belga, 
német, mongol, izraeli, indonéz, chilei, japán, venezuelai, 
stb.) érkező diplomata és családjaik töltötték együtt a szüre-
tet az Egri Korona Borház körüli birtokon. Az érkezőket a 
tulajdonos Rácz József és családja helyben sütött pogácsával 
és saját főzésű pálinkával várta. Fazekas Sándor vidékfej-
lesztési miniszter megnyitója után Bába Iván közigazgatási 
államtitkár a magyarországi szőlőtermesztés és borkészítés 
több száz éves hagyományáról beszélt, mely az Egri borvi-
déken mindig is kiemelkedő jelentőségű volt. Rácz József 
örömmel üdvözölte a szüretelőket, édesapját idézve, aki 
mindig is nagyszerű embereknek nevezte a szőlőmunkára 
jelentkezőket.

A szüret kezdetét harsonaszó jelezte, mint anno az 
Egri borvidéken, s a szüretelők beálltak a szőlősorokba. 
Parasztruhás legények vitték puttonnyal a szőlőt a pré-
sekhez, lovaskocsiról kínálták a helyben sült finomságo-
kat, s a népzene is hozzájárult az igazi szüreti hangulat-

hoz. A kézi présekből csurgó friss szőlőlé is fogyott, a megmaradt 
mustból a házigazda ígérete szerint a Diplomaták bora fog készülni. A szüret után egy kis 

kulturális program következett, kézműves kiállítók termékeit (lekvár, méz, pálinka, egzoti-
kus gombák, stb.) lehetett kóstolni, régi népi mesterségek képviselőinek (kosárfonó, kovács, 
kádármester) munkáját figyelni.

A svédasztalos ebédhez a következő borokat kínálták: Egri Csillag 2012, Egri rosé 2013, 
Egri Bikavér 2010, Selection Merlot 2011, Tramini 2009. A házigazda késő délután is tartott 
egy pincelátogatással egybekötött borkóstolót, ahol a vendégek hallhattak a szőlőtermesztés 
és borkészítés rejtelmeiről, az idei év terméséről, és a gyönyörű, több száz fahordóval teli 
pincében borkorcsolyával kóstolhatták a lopózott nedűt. Elégedetten is távoztak, megígérve: 
hamarosan visszatérnek a borászatba.

A rangos programnak 2013-ban otthont adó Egri Korona Borház és Borfaluba – amely 
egy ötven hektáros szőlőbirtok közepén fekszik, domboldalak, sző-
lőskertek, vendégházak, gyógyvizes medencék veszik körbe – vissza- 
vagy betérni valóban érdemes. Ez az Egri történelmi borvidék egyik 
legnagyobb és legdinamikusabban fejlődő családi pincészete. Alapí-
tásakor, 2003-ban a tulajdonos Rácz József elnyerte az Év Vállalkozó-
ja díjat, majd a folyamatos fejlesztéseknek köszönhetően 2011-ben az 
OMÉK Innovatív Borászat Díjat, 2012-ben pedig ismét az Év Vállalko-
zója Díjat. Boraik csaknem minden áruházláncban, borszaküzletben, 
szállodákban és éttermekben megtalálhatók, számos országba expor-
tálnak is. Igazán kiváló étteremmel és grillterasszal büszkélkedhet-
nek, nem beszélve a finomabbnál finomabb borokról…

Vidék Magazin összeállítás

EGRI KORONA BORHáZ, DEMJÉN
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Szentesen szeptember 
elején, az Apponyi tér 

közelében egyik pilla-
natról a másikra megjelent 

15 ezer ember, akik a XII. Kárpát-medencei Lecsófesztiválra 
érkeztek. Volt program és kóstoló elég. A tűzgyújtás és a le-
csófőzés Mészáros Zoltán, a Hunor Coop Zrt. vezérigazgató-
ja köszöntő szavaival kezdődött. A cégvezető emlékeztetett 
arra, hogy 12 éve, amikor még csak 4 bográccsal elkezdték 
családi főzésüket a Szentes Kála Coop parkolójában, nem 
gondolták, abból akkora rendezvény lesz, hogy a bográcsok 
tengerétől nem lehet ellátni az utca végéig. A rendezvény 
jócskán túlnőtte már Szentest, érkeztek vendégek Pápáról, 
Veszprémből, Szombathelyről, Győrből, Budapestről, Sze-
gedről, Sepsiszentgyörgyről, Nagyváradról, Temerinből, sőt 
a felvidéki Szentesről is.

Mészáros Zoltán lapunknak elmondta: a rendezvényen, 
mint a szlogenjükben is áll, próbálnak a „legjobb szom-
széd” lenni mindenkinek, akcióikkal, felszereltségükkel, 
hazai termékeikkel. „A jó szomszéd mindig vendégül látja a 
szomszédját és együtt nevet vele. Leginkább ebből az elgon-
dolásból indult ki a fesztivál. A vásárlóink 80 százalékban 
háziasszonyok, nekik is szól ez a rendezvény, de a terme-
lőinknek is, hiszen jelen van itt – akár a polcainkon is – a 
csongrádi bor, a szentesi paprika, paradicsom, a mindszenti 
tészta, a makói hagyma és még sorolhatnám, hiszen a Coop 
leginkább a vidéki emberek üzletlánca.” Szen-
tesen pedig – tette hozzá – épp a lecsó kiváló 
alapanyagait termelik, a paprika és a paradi-

csom minden szentesi családhoz kötődik, így nyár végén 
igazi jó lecsót lehet főzni, nagy mennyiségben, a család min-
den tagjának. „Munkatársaimmal nekünk is van itt egy 1000 
literes bográcsunk, nem csak magunknak, a közönségnek is 
főzzük a lecsót.”

A nagyközönség a közel 400 bográcsból álló, füstös, 
rotyogó rengetegben nem maradt éhen: a Hunor Coop üz-
letében válthatott kóstolójegyet, és bármely lecsóba belekós-
tolhatott. Szentes város polgármestere, Szirbik Imre is főzés 
közben fejtette ki, hogy szerinte a jó lecsó az, melynek még a 
bográcsát is kitörlik. Úgy vélte, ez a rendezvény az ország 3 
legnagyobb gasztronómiai eseménye között van. Látogatott-
sága idén jóval meghaladta például a szegedi halászléfőző 
fesztiválét, de talán nem is ez a lényeg, hanem a fantasztikus 
családias, mosolygós hangulata.

A főzőversenyen a sorsolás után első lett a Sepsiszent-
györgyi csoport (a különleges Puliszkás Lecsóval), második 
a Százszorszép óvoda (akik először főztek a Lecsófesztivá-
lon), harmadik Monori Attila csapata (a különleges Sváb Le-
csóval). A rendezvényen összesen mintegy 800 jótékonysági 
jegyet adtak el, ez körülbelül 400 ezer forintnyi támogatást 
jelent a Dr. Bugyi István Kórház koraszülött osztályának. A 
rendezvényt 22 órakor a hagyományos tűzijáték zárta. Jövőre 
is lesz lecsófesztivál Szentesen, hogy ismét belecsaphassunk 
a lecsóba. 

Írta és fotó: Ecsédi József

Fesztivál annyi van már manapság, mint égen a csillag. A szen-
tesi lecsófesztivál – hivatalos nevén idén a XII. Kárpát-medencei 
Lecsófesztivál – az a rendezvény, ahová mindenképpen érdemes 

ellátogatni.
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Az idomítás 
művészete

„Papagájokkal élni nagy kihívás lehet, ha nem tartunk be né-
hány aranyszabályt. Nem mellesleg már túl sok tollát tépő, 
rikácsoló, és agresszív madár »kiáltott« azért, hogy a tulajdo-
nosaik végre jól informáltak legyenek”. Többek között ezért 
is döntött úgy Bíró Bálint, hogy Az idomítás művészete című 
könyvében összefogja a papagájtartás rejtelmeit.  

„Kiskoromban, a szomszéd fiúval hűtőrácsból építettünk 
ketrecet egy leendő sárgabóbitás kakadunak. Miután szem-
besültünk a madár árával, végül egy nimfapapagájt kaptam. 
Sikeresen megszelídítettem, aztán jött a lavina” – fogalmaz 
Bíró Bálint, a papagájtartásról, -idomításról szóló könyve 
kapcsán. Persze gyorsan hozzáteszi: „Nem volt az olyan ré-
gen, mert most 23 éves vagyok.”

Bíró Bálint munkájának köszönhetően immár magyar 
nyelven is született egy olyan könyv, amely a madarak vi-

selkedéstanát, pszichológiáját, a róluk szóló kutatásokat ösz-
szegzi. A könyvben a szerző felhívja a figyelmet arra, hogy 
madár és ember pszichológiai rokonságban élnek, aminek 
felismerése az első, de legnagyobb lépés ahhoz, hogy értel-
mezhessük a papagájok viselkedését. Akárcsak nekünk, em-
bereknek, nekik is vannak igényeik, amelyek sokszor annyi-
ra egyértelműek, hogy észre sem vesszük. Ennek megértése 
révén a kedvencként tartott papagájok talán nem lesznek 
többé elviselhetetlen, tolltépő, rikácsoló, nem kívánt állatok 
a lakásban. A könyv megoldás a kedvencként tartott mada-
raink problémáira, emellett ismerteti azt is, hogyan tudunk 
trükköket tanítani a kis szárnyasoknak, hogy az együtt töl-
tött idő ne csak boldog, hanem mindenki számára hasznos és 
érdekes legyen.

Írta: Ruskó Beatrix






